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ACTA DE LA COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS 

 

Sessió de 19 de juny de 2018 

 

 

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 19 de juny de 2018, s’hi reuneix la 

COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS, sota la presidència de la 

Ima. Sra. Montserrat Benedí i Altés. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Laia Ortiz 

Castellví, Laura Pérez Castaño, Josep Maria Montaner Martorell, Maite Fandos i Payà, Irma 

Rognoni i Viader, Mercè Homs i Molist, Marilén Barceló Verea, Carmen Andrés Añón, Alberto 

Villagrasa Gil i Maria Rovira Torrens, assistits per l’assessora jurídica, Sra. Teresa Ordóñez 

Rivero, que actua per delegació del secretari general i que certifica. 

 

També hi són presents els Ims. Srs.: Raimond Blasi i Navarro i Jaume Ciurana Llevadot i la 

Ima. Sra. Trini Capdevila i Burniol. 

 

Igualment, hi són presents les Sres. i els Srs.: Marta Carranza Gil-Dolz del Castellar, 

comissionada d’Esports; Gemma Tarafa i Orpinell, comissionada de Salut i Diversitat 

Funcional; Miquel Àngel Essomba i Gelabert, comissionat d’Educació, Infància i Joventut, i 

Joan Subirats i Humet, comissionat de Cultura. 

 

No hi són presents la Ima. Sra. Mercedes Vidal Lago i els Ims. Srs.: Koldo Blanco Uzquiano, 

Juanjo Puigcorbé i Benaiges i Gerard Ardanuy i Mata. 

 

 

S’obre la sessió a les 9.35 h. 

 

La Sra. BENEDÍ saluda tothom, dona la benvinguda a la Comissió al Sr. Villagrasa i comunica 

que els punts 3, 6 i 9 (compareixença demanada per Cs, proposició del Grup Municipal 

Demòcrata i proposició del PSC, respectivament) es tractaran conjuntament. 

 

I)  Aprovació de les actes de les sessions de 17 d’abril i de 15 de maig de 2018. 

  

S’aproven. 

 

II)  Part Informativa 

 

a)  Despatx d’ofici 

 

En compliment del Decret d’Alcaldia, de 13 de juny de 2015, ES COMUNIQUEN les 

resolucions següents: 

 

1.-  (20180061) Del gerent municipal, d’1 de juny de 2018, que adjudica a la Fundació Iniciatives 

Solidàries el contracte relatiu a la gestió de 6 places d’allotjament temporal en un habitatge del 

Districte de Nou Barris per a les persones ateses per l’Oficina del Pla d’Assentaments Irregulars 

amb mesures de contractació pública sostenible, lot 1, per als exercicis 2018-2020, i per un 

import de 101.548,72 euros. 
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2.-  (20180061) Del gerent municipal, d’1 de juny de 2018, que adjudica a la Fundació CEPAIM-

Acción Integral con Migrantes el contracte relatiu a la gestió de 6 places d’allotjament temporal 

en un habitatge del Districte de Nou Barris per a les persones ateses per l’Oficina del Pla 

d’Assentaments Irregulars, lot 2, per als exercicis 2018-2020, i per un import de 92.787,00 

euros. 

 

3.-  (17/2018) Del gerent municipal, d’1 de juny de 2018, que adjudica a Calaix de Cultura, SL el 

contracte per a la gestió del centre cívic Pere Pruna, per als exercicis 2018-2020, i per un import 

de 297.829,40 euros. 

 

4.-  (20189202) Districte de l’Eixample. Del gerent municipal, de 31 de maig de 2018, que adjudica 

a Relleu Cultural, SL el contracte per a la gestió i dinamització del projecte Eix Jove del 

Districte de l’Eixample, per als exercicis 2018-2019, i per un import de 115.636,19 euros. 

 

5.-  (17010243) Districte de Nou Barris. Del gerent municipal, de 14 de maig de 2018, que adjudica 

a UTE Gestió Casal del Barri TN el contracte per a la gestió i dinamització del casal de barri 

Trinitat Nova, per als exercicis 2018-2019, i per un import de 269.214,08 euros. 

 

 Acord de la Comissió de Govern de 24 de maig de 2018: 

 

6.-  (0535/18) APROVAR l’acord de gestió cívica entre l’Ajuntament de Barcelona i la Federació 

Plataforma Entitats LGTBI de Catalunya, amb NIF G66527730, per a la gestió indirecta del 

centre de recursos municipal per LGTBI, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció 

mitjançant concessió directa i amb caràcter excepcional, de conformitat amb els articles 22.2.c) 

i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions i 6.2 i 6.3 de la normativa 

general reguladora de les subvencions de l’Ajuntament de Barcelona, per un import 

d’1.009.550,51 euros. AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa per un import d’1.009.550,51 

euros amb càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor de 

la Federació Plataforma Entitats LGTBI de Catalunya, amb NIF G66527730, per a la gestió 

indirecta al centre de recursos municipal per LGTBI. FACULTAR la Regidora de Feminismes i 

LGTBI, l’Il·lma. Sra. Laura Pérez Castaño per la signatura de l’esmentat acord i qualsevol altre 

document que se’n derivi. REQUERIR l’entitat beneficiària per tal que presenti, en el trimestre 

següent a la finalització de cada exercici, el balanç econòmic i la memòria de funcionament 

d’aquesta i justificació dels fons rebuts. Aquest haurà de contenir memòria d’actuació amb 

indicació de les activitats realitzades i resultats obtinguts, memòria econòmica justificativa del 

cost de les activitats realitzades i informe de l’auditor, tal i com consta a la clàusula setena de 

l’acord, en el punt d’obligacions específiques en relació a la subvenció. DONAR-NE compte a 

la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

 Acords de la Comissió de Govern de 31 de maig de 2018: 

 

7.-  (2200/2018) ADJUDICAR el contracte núm. 18000516, que té per objecte els serveis per a 

joves i adolescents de l’Espai Jove Garcilaso, per un import de 665.603,39 euros, IVA inclòs, 

de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a 

Iniciatives i Programes, SL amb NIF B59545913, i d’acord amb la seva proposició, en ser 

considerada l’oferta més avantatjosa. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada 

quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix 

document amb el següent desglossament: import adjudicació 605.093,99 euros; tipus impositiu 

del 10% d’IVA, i import de l’IVA de 60.509,40 euros, sotmès a la condició suspensiva 
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d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. FIXAR en 

30.254,70 euros l’import de la garantia definitiva i RETENIR-LO del preu del contracte atesa la 

declaració del contractista d’acollir-se a aquesta modalitat de constitució de garantia. 

FORMALITZAR el contracte en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al 

de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre i quan 

hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi 

interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la formalització o 

s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquesta resolució a la 

Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. DESIGNAR com a responsable del contracte a la 

Sra. Victòria Santafé Zapater, Cap del Departament de Serveis a les Persones i al Territori del 

Districte de Sant Andreu.  

 

8.-  (C109-2018-0002) APROVAR el Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona, la 

Fundació Centre d’Higiene Mental Les Corts i l’Associació Centre d’Higiene Mental Les Corts, 

per l’ús de les taules d’horts urbans assenyalades amb els núms. 20 i 21, 35 a 41 i 62, que estan 

situades al passatge Felipe de Paz, amb una vigència de dos anys. FACULTAR Il·lm. Sr. 

Agustí Colom i Cabau, Regidor del Districte de les Corts, la signatura de l’esmentat Conveni, 

així com la de tots aquells documents que se’n derivin. DONAR-NE compte a la Comissió de 

Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

9.-  (C109-2018-0003) APROVAR el Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i 

l’Associació de Veïns del Camp Nou, per l’ús de les taules d’horts urbans assenyalades amb els 

núms. 9 i 10, 11 a 16, 23 a 31, 42 a 61 i 63 a 68, que estan situades al Passatge Felipe de Paz, 

amb una vigència de dos anys. FACULTAR l’Im. Sr. Agustí Colom i Cabau, Regidor del 

Districte de les Corts, per a la signatura de l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells 

documents que se’n derivin. DONAR-NE compte a la Comissió de Drets Socials, Cultura i 

Esports. 

 

10.-  (20162082) PRORROGAR el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i el 

Consell de Joventut de Barcelona (CJB), amb NIF V08825804, signat el 30 juny de 2016 per a 

la Gestió Cívica de l’Equipament de l’Espai Jove la Fontana des de l’1 de juliol de 2018 al 30 

de juny del 2020 i de conformitat amb la clàusula tercera de l’esmentat conveni; AMPLIAR 

l’autorització i disposició de despesa per un import de 591.504,00 euros amb càrrec al/s 

pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document condicionat a l’existència de 

crèdit adequat i suficient pels exercicis pressupostaris dels anys 2019 i 2020; FACULTAR el 

Regidor del Districte de Gràcia, Im. Sr. Eloi Badia i Casas, per a la signatura de la formalització 

de la pròrroga del present conveni; REQUERIR l’entitat beneficiària, per tal que en el termini 

màxim de tres mesos a partir de la finalització de l’activitat, presenti el balanç econòmic i la 

memòria de funcionament i justificació dels fons rebuts i DONAR-NE compte a la Comissió de 

Drets Socials, Cultura i Esports 

 

 Acord de la Comissió de Govern de 7 de juny de 2018: 

 

11.-  (DSJ-05/20180001) ACCEPTAR i AGRAIR al Sr. Fabio De Minicis la donació realitzada a 

favor del Consell del Districte de Sarrià-Sant Gervasi, de l’Ajuntament de Barcelona, d’una 

escultura titulada “ABC Books”, de la qual és autor i propietari, per tal de ser exposada a la 

Biblioteca Sant Gervasi-Joan Maragall, en considerar aquesta obra com una peça d’indubtable 

valor plàstic i simbòlic, i la ubicació proposada idònia. Disposar tot això de conformitat amb 

l’establert als articles 31 i 33 del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el 

Reglament del Patrimoni dels Ens Locals de Catalunya, i l’article 206.2 del Decret Legislatiu 
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2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Municipal i de Règim Local de 

Catalunya; FACULTAR el regidor del Districte, Im. Sr. Jaume Asens i Llodrà, per a la 

signatura de la formalització d’aquesta acceptació i DONAR-NE compte a la Comissió de Drets 

Socials, Cultura i Esports. 

 

b)  Mesures de govern 

c)  Informes 

 

1.-  Enquesta d’hàbits esportius de la població adulta de Barcelona 2017. Presentació de resultats. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada d’Esports. 

 

La Sra. CARRANZA saluda tothom, assenyala que l’enquesta es fa cada quatre anys des del 

1989 i permet anar redissenyant les polítiques esportives de la ciutat, i destaca algunes de les 

dades més significatives de la darrera enquesta, del 2017: 

- El nombre de persones adultes que practiquen esport ha augmentat un 16% respecte al 2013. 

El 2017, el 71% de les persones entrevistades van afirmar que practicaven esport. A més, 

l’increment ha estat més elevat en les dones (+18%) que en els homes (+11%), de manera que 

la diferència entre dones que practiquen esport (69,2%) i homes (74,4%) ha disminuït i els 

percentatges tendeixen a igualar-se (la diferència actual és de només 5 punts). 

- La franja d’edat en què més pràctica esportiva hi ha és en la del jovent. A mesura que 

augmenta l’edat, disminueix la pràctica esportiva, però ha augmentat molt en la franja 45-

54 anys, ja que les persones acostumen a agafar l’hàbit esportiu abans de fer-se grans i fan més 

activitat física quan es jubilen. 

- Territorialment, es reequilibra la pràctica esportiva, que ha crescut a les zones on més calia, 

sobretot a Sants-Montjuïc, Ciutat Vella, Nou Barris, Sant Andreu i Sant Martí. En aquests dos 

últims, les dades pràcticament s’igualen a les de Sarrià-Sant Gervasi, el districte on més 

pràctica esportiva hi ha, i tots els districtes excepte les Corts i Horta-Guinardó estan per sobre 

de la mitjana de la ciutat. 

- Augmenten les raons motivacionals i relacionals per a la pràctica esportiva, però el 71% de la 

gent que fa esport ho fa en solitari —es vol investigar sobre el perquè d’aquesta tendència—, i 

el temps continua sent la raó principal per la qual la gent no fa esport. 

- Augmenta considerablement la pràctica a l’espai públic (el 45% de la gent que practica esport 

ho fa en l’espai públic), sobretot als parcs i al carrer. 

- La sensibilització de la ciutadania amb la necessitat de l’activitat física i l’esport és molt 

elevada: el 93% de la població considera que fer activitat física és força important o molt 

important. 

Conclou que s’està millorant tant pel que fa a la sensibilització com pel que fa a la pràctica —

aquesta se situa en nivells de països del nord d’Europa— i s’ofereix per resoldre els dubtes que 

hi pugui haver. 

 

La Sra. FANDOS agraeix a la Sra. Carranza la presentació dels resultats i celebra que a 

Barcelona cada dia hi hagi més gent que practica esport, així com que la diferència entre dones i 

homes disminueixi gràcies a l’augment de dones que fan esport. 

Assenyala que caldrà fer una reflexió sobre l’escassa pràctica esportiva a Horta-Guinardó, un 

districte amb zones verdes i equipaments esportius, i a les Corts, un dels districtes amb més 

equipaments esportius de la ciutat, així com sobre el fet que la franja horària en què més esport 

es practica sigui la dels vespres (20-22 h), qüestió que cal treballar en el marc de la reforma del 

temps (es treballa per intentar apropar els horaris als europeus) i la conciliació, aspecte en què 

cal posar un èmfasi especial. 
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Pregunta si a l’hora d’analitzar els resultats de l’enquesta s’ha tingut en compte que fins ara les 

persones enquestades tenien fins a 74 anys i ara no hi ha límit d’edat, de manera que el resultat 

de comparar dades amb les d’enquestes anteriors es podria desvirtuar lleugerament —observa 

que, per exemple, les persones de més de 74 anys acostumen a caminar més. 

En darrer lloc, comenta que convindria fer alguna campanya perquè la gent s’associés a entitats 

esportives, ja que la majoria de les persones que fan esport no estan associades. 

 

La Sra. BARCELÓ saluda tothom, dona la benvinguda a la Comissió al Sr. Villagrasa i agraeix 

a la Sra. Carranza la presentació de l’informe, que inclou nombroses variables que permeten 

conèixer la realitat dels hàbits esportius a la ciutat. Considera, però, que també s’hauria d’haver 

exposat quina era la situació a l’inici del mandat, quines mesures s’han implementat per 

potenciar els hàbits esportius o millorar-los i quin n’ha estat el resultat. 

Celebra l’increment de la pràctica esportiva (ha passat del 55,6% el 2013 al 71,6% el 2017); 

subratlla que la gent assenyala que fa esport perquè li agrada, de manera que la motivació és 

interna i, per tant, a més del benestar físic, hi ha benestar social i psicològic, cosa que augmenta 

les possibilitats de mantenir la pràctica esportiva, i pregunta si l’estudi ha analitzat les taxes 

d’abandonament o si es pot incorporar aquesta variable a estudis futurs per saber quines 

mesures caldria fer per intentar evitar-lo. 

A continuació, observa que convindria que les administracions públiques treballessin perquè els 

infants poguessin accedir a la majoria d’esports, i no només als esports més tradicionals, perquè 

poguessin escollir entre un ventall ampli. 

Per acabar, pregunta a la Sra. Tarafa si sap per quin motiu més del 58% de les persones que 

practiquen esport ho fan en instal·lacions esportives privades; quines accions s’han dut a terme 

perquè les persones que estan a l’atur puguin accedir a la pràctica esportiva —recorda que la 

Sra. Benedí va presentar una proposta perquè la gent amb dificultats econòmiques hi pogués 

accedir—, i quines accions s’han fet perquè les persones amb problemes de salut mental puguin 

accedir a l’esport, una eina molt positiva per al tractament i la recuperació en aquests casos. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix a la Sra. Carranza la presentació de l’informe, que posa de manifest 

que el model esportiu de Barcelona és un model d’èxit i que la ciutat se situa entre els cinc 

primers llocs de les ciutats europees pel que fa a pràctica esportiva, una dada rellevant que 

anima a continuar treballant des de tots els àmbits de l’Ajuntament per refermar el compromís 

de la ciutat amb la pràctica esportiva i el benestar de la ciutadania. 

Subratlla que l’esport és un agent important de socialització, salut i promoció de bons hàbits, 

forma part d’allò que el seu grup entén com a educació al llarg de la vida i atorga més qualitat 

de vida i autonomia a qui el practica. Per això, entén que cal treballar amb tots els actors 

implicats en l’esport a la ciutat (IBE, CEM, persones usuàries, federacions, clubs i entitats 

esportives) per planificar a mitjà i a llarg termini les actuacions polítiques i estratègiques per 

mantenir i ampliar el model de pràctica esportiva de la ciutat, garantir una pràctica saludable, 

segura i àmplia de l’esport, així com una territorialització de les instal·lacions esportives dels 

barris, i mantenir el vessant social i comunitari del sistema d’instal·lacions esportives, de 

manera que continuï reduint-se el percentatge de persones que addueixen causes econòmiques 

per a la no pràctica de l’esport (20,1%). 

Observa que la pràctica esportiva d’equip i en col·lectius s’ha estancat, probablement a causa de 

la manca endèmica d’instal·lacions esportives a la ciutat, i anima el Govern a elaborar el Pla 

d’Equipaments Esportius i el mapa d’espais susceptibles d’acollir pràctica esportiva a tota la 

ciutat, eines que ajudarien a fer créixer la pràctica esportiva, per exemple, entre les dones, per a 

les quals, encara que la pràctica hagi augmentat, fer esport és més car. Comenta que si, a més, 

una noia o una dona es troba amb la massificació de les instal·lacions, la manca d’adaptabilitat 

a la seva realitat i el fet que la creació de nous equips comporta fer ús de les instal·lacions en els 
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horaris residuals, l’atractiu per promocionar l’esport femení d’equip es veu molt llastrat. Per 

això, el seu grup considera que calen polítiques actives de discriminació positiva a favor de la 

promoció de l’esport femení a l’hora d’encabir el creixement sostingut en el temps de l’ús de 

les instal·lacions, les llicències i la pràctica esportiva. 

 

La Sra. ANDRÉS saluda tothom i agraeix la presentació de l’informe, que facilita una 

radiografia de les motivacions de la ciutadania per fer esport que ha de servir per continuar 

avançant en la millora de la pràctica esportiva a Barcelona, que cal posar a l’abast de tothom. 

Observa que qui més esport fa són les persones entre 17 i 34 anys, que el 40% de les persones 

que afirmen que fan pràctica esportiva sense associar-se consideren que les quotes són molt 

elevades i que la meitat de les persones enquestades indiquen que practiquen esport en 

instal·lacions esportives, la majoria de les quals estan congestionades. Aquest fet, així com el de 

les quotes, fan necessari avançar en un pla d’equipaments esportius, especialment de proximitat, 

per posar a l’abast de la ciutadania la pràctica esportiva en bones condicions. 

Tot seguit, manifesta preocupació per la reducció de la pràctica de l’esport federat, pregunta al 

Govern què preveu fer per aturar aquesta tendència i assenyala que l’esport federat dels clubs 

més locals es troba en una situació molt delicada bàsicament per dues raons: d’una banda, per 

les quotes i les dificultats per mantenir el club i la pràctica esportiva; d’altra banda, perquè als 

equipaments que s’havien dissenyat com de proximitat —sovint per impuls dels clubs de barri, 

que van començar de zero i van fer un equipament— estan arribant, per l’aplicació estrictíssima 

de la Llei de contractació, gestors que no són del barri i els cobren les mateixes quotes als clubs 

que han impulsat els equipaments que als de fora, cosa que dificulta enormement que tirin 

endavant, a més d’implicar una gran pèrdua de patrimoni intangible de la ciutat. 

 

El Sr. VILLAGRASA agraeix la benvinguda i la presentació de l’informe, i subratlla que 

l’Administració hauria de facilitar més que qui vulgui practicar esport ho pugui fer. Entén que, 

amb aquest objectiu, caldria elaborar un pla dels equipaments esportius urbans que no només 

inclogués els equipaments municipals, que de vegades són més cars que alguns de privats, i 

considera que també caldria replantejar les tarifes dels equipaments municipals. 

Observa que Barcelona és una ciutat mediterrània que convida a practicar esport al carrer, de 

manera que convindria planificar la instal·lació de màquines hidràuliques de tonificació i 

d’espais per a esports d’equip, com ara pistes de bàsquet, que fan sorgir iniciatives ciutadanes. 

Per exemple, a Madrid a l’anterior mandat va sorgir una lliga de bàsquet autogestionada per la 

ciutadania, en què l’Ajuntament únicament col·labora com a agent facilitador. Subratlla que 

aquesta planificació ha de ser realista, de manera que cal evitar actuacions com les d’alguns 

carrils bici, que no tenen ús perquè es troben en pendents difícils de recórrer amb bicicleta. 

Per acabar, pregunta al Govern si ha analitzat en profunditat les causes de l’abandonament de la 

pràctica esportiva, que es produeix sobretot en les franges d’edat 18-25 i 30-39 —comenta que 

l’informe ja recull com a motius la incorporació al món laboral i el fet de tenir fills, entre 

d’altres. 

 

La Sra. ROVIRA saluda tothom i expressa el suport de la CUP Capgirem a les companyes 

d’Arran, que avui duien a terme una acció al Parc Güell per denunciar el model turístic de la 

ciutat, un model que continua posant l’interès privat per sobre de l’interès de les veïnes. 

Dit això, agraeix la presentació de l’enquesta, que recull com estan funcionant les mesures que 

s’han anat aprovant els darrers anys, i subratlla que una ciutat ha d’oferir els equipaments 

municipals necessaris i l’espai públic adient per garantir l’accés universal i equitatiu a la 

pràctica esportiva, un mitjà important per a la prevenció i el benestar social i emocional del 

conjunt de la ciutadania. 

Tot seguit, pregunta quines actuacions es duran a terme per aconseguir que l’activitat esportiva 
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que es fa a l’espai públic es faci en un marc saludable, ja que, actualment, l’espai públic està 

absolutament congestionat, amb un alt nivell de contaminació i una elevada presència del 

vehicle privat. 

També vol saber si les dades de les persones enquestades estan desagregades en funció de la 

renda i, per tant, si s’ha analitzat com pot afectar aquesta la participació als equipaments 

esportius. 

En darrer lloc, assenyala que el fet que la gent en la majoria dels casos practiqui l’activitat 

esportiva en solitari o de manera aïllada es pot deure a la manca de perspectiva comunitària de 

les pràctiques esportives als equipaments i també pot estar relacionat amb un model econòmic i 

social que aliena les persones i fa que la majoria d’activitats que duen a terme les veïnes es 

facin de manera individual. 

 

La Sra. CARRANZA lamenta que no es disposi de més temps per aprofundir en un debat molt 

interessant arran d’una enquesta que dona lloc a moltes reflexions. 

Assenyala que l’enquesta, que facilita una visió de les tendències i ajuda a redissenyar les 

polítiques municipals, es fa cada quatre anys i no quan s’inicia un mandat, si bé també hi ha 

plans estratègics per anar redissenyant i per anar plantejant des d’un punt de vista més 

participatiu cap a on s’ha de caminar. 

Confirma que s’aprofundirà en l’anàlisi dels motius pels quals la pràctica esportiva és tan baixa 

a Horta-Guinardó, i observa que, en el cas de les Corts, hi ha estudis que indiquen que és 

possible que hi hagi un desajust estadístic atès que és un districte petit i s’hi han enquestat 

menys persones. 

A continuació, afirma que es treballarà per intentar reduir l’abandonament de la pràctica 

esportiva en les dues franges en què més es produeix, que coincideixen amb l’etapa d’entrada al 

món universitari, en què hi ha un canvi d’hàbits, d’amics i d’estructura de vida, i amb l’etapa de 

criança dels fills. 

Exposa que de vegades les persones enquestades interpreten malament termes com «estar 

associat», cosa que caldrà revisar; informa que s’està impulsant la xarxa municipal 

d’instal·lacions esportives per donar-hi més representació, i es treballa sobretot pel que fa a 

l’accessibilitat, i clou la intervenció donant les gràcies a tothom per les aportacions. 

 

Es dona per tractat. 

 

2.-  Pla d’Adolescència i Joventut 2017-2021. Informe de seguiment anual 2017. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat de Joventut.  

 

El Sr. ESSOMBA saluda tothom, manifesta la satisfacció del Govern per poder presentar el 

primer informe de seguiment del Pla d’Adolescència i Joventut 2017-2021 i agraeix la feina 

feta pels equips tècnics de l’Ajuntament —hi ha presents a la sala la directora del Departament 

de Joventut (la Sra. Alícia Aguilera) i els dos especialistes que s’han encarregat de 

desenvolupar la proposta tècnica de l’informe (el Sr. Jordi Estivill i la Sra. Núria Guasch). 

Indica que el Govern sent una satisfacció moderada davant els primers mesos de 

desenvolupament del Pla —del juny al desembre de 2017 ja es van posar en marxa 152 de les 

192 mesures que planteja—, i subratlla que per a l’avaluació s’han contrastat 25 fonts dels deu 

districtes de la ciutat amb una obtenció de resposta del 97% i s’han identificat 221.782 usos 

d’adolescents i joves (12-35) del conjunt d’accions vigents el 2017 (si es tenen en compte les 

sales d’estudi i el Bicing, el nombre d’usos ascendeix a 338.222). 

Informa que la valoració que fan els informants dels primers sis mesos de desplegament és 

d’una execució de 3,2 sobre 7, i s’han desenvolupat especialment àmbits com l’educació (4,1 
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sobre 7), l’ocupació (4,1 sobre 7), la salut (2,4 sobre 7) o l’esport (3,3 sobre 7). En canvi, hi ha 

àmbits en què caldrà implementar mesures amb més rapidesa per tal d’aconseguir els objectius 

plantejats per als cinc anys del Pla, com ara els àmbits d’habitatge, estratègies col·laboradores, 

espai públic i transició ecològica. 

Conclou que el primer any de desplegament del Pla ha estat positiu i que l’informe, que per 

primer cop s’estableix a partir d’un sistema d’indicadors regular que s’anirà seguint al llarg dels 

cinc anys del Pla, permetrà monitoritzar-ne d’una manera eficaç el desplegament i anar 

introduint les correccions necessàries. 

 

El Sr. BLASI saluda tothom i agraeix la presentació del seguiment del Pla. Entén, però, que no 

s’ha assolit el repte que es va plantejar pel que fa als indicadors. Explica que uns bons 

indicadors podrien permetre, fins i tot, millorar un pla que potser no és prou potent i es va fer 

amb presses i sense les complicitats necessàries —agraeix, però, la feina que va fer la regidora 

Carmen Andrés quan estava al Govern, i comenta que probablement sense el PSC no hi hauria 

hagut pla, ja que amb BC com a únic grup de govern no hi havia ni hi ha la Regidoria de 

Joventut—; subratlla que els indicadors no poden limitar-se a dir si una actuació s’ha efectuat o 

no; comenta que al seu grup li hauria agradat participar en l’elaboració dels indicadors, i 

pregunta al Govern quins reptes es planteja per al segon semestre del 2018. 

Critica que tampoc no s’hagi permès el coseguiment del Pla, i assenyala que en l’últim informe 

que havia elaborat el Consell de la Joventut de Barcelona, els regidors de districte, de forma 

majoritària, suspenien pel seu desconeixement i la manca d’implicació en el Pla d’Adolescència 

i Joventut 2017-2021. 

Per acabar, recorda que no només es va demanar el seguiment del Pla, sinó també les 

aportacions per als anys 2016 i 2017, i demana que s’aclareixi per què obtenir un 3,2 de 7 és 

motiu de satisfacció moderada, quan això és un suspès. 

 

La Sra. BARCELÓ agraeix al Sr. Essomba la presentació de l’informe, que entén, però, que no 

és per estar-ne gaire satisfet. 

Lamenta que el Govern s’excusi en la manca de temps per justificar la manca d’implementació 

de mesures, i subratlla que quan un grup arriba al govern, pot començar a implementar mesures 

de manera immediata si ho considera necessari. 

Recull una afirmació del Govern que diu que «l’estructura del sistema d’indicadors permet 

utilitzar diferents mirades per analitzar els resultats obtinguts», i remarca que una avaluació ha 

de permetre valorar si les mesures funcionen o no, mentre que els indicadors del Govern 

únicament indiquen si la mesura s’ha implementat o no, de manera que manquen indicadors 

qualitatius, rigor i seriositat. Proposa que es reuneixin tots els grups per intentar buscar entre 

tots indicadors qualitatius adients. 

Coincideix que un 3,2 sobre 7 no és per estar-ne gaire satisfet, ja que és un suspès, i observa 

que també se suspèn en els temes que protagonitzaven els eslògans i els titulars de BC abans 

que arribés al Govern, com ara habitatge, estratègies de col·laboració i espai públic. 

D’altra banda, assenyala que a l’informe no s’especifica quina part del pressupost s’ha gastat, 

demana que en l’any de mandat que resta s’implementin mesures adients per als joves —el 

Consell de la Joventut n’ha explicat clarament les necessitats— i insisteix que calen indicadors 

qualitatius que permetin avaluar adientment els programes i millorar-los. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix la presentació de l’informe i la feina feta per la Direcció de Joventut, i 

qualifica de positiu que es faci un seguiment anual d’un pla transversal en el qual participen 

diferents agents i àrees de l’Ajuntament. 

Comenta que la incorporació d’indicadors al Pla ajuda a analitzar-ne de manera més rigorosa el 

grau d’execució, però observa que cal anar-hi introduint els ajustos necessaris. D’altra banda, 
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assenyala que la incorporació de la mirada de gènere i la segmentació de les franges d’edat 

aporten riquesa a l’hora d’analitzar la capacitat o les dificultats de les polítiques juvenils per 

arribar a determinats sectors del col·lectiu. 

Observa que enguany l’avaluació del Pla és limitada, ja que es va aprovar a mitjan 2017 i, per 

tant, ara només s’avaluen les actuacions dutes a terme durant sis mesos, i posa de manifest la 

dificultat de posar en marxa mesures noves que no tenen la mateixa trajectòria que les que fa 

anys que es desenvolupen. El seu grup entén que cal tenir una perspectiva temporal més àmplia 

per poder analitzar el desplegament del Pla i veure com evolucionen els indicadors. 

En darrer lloc, comenta que la inclusió d’usuaris del Bicing podria distorsionar la dada total 

sobre nombre d’usuaris del conjunt d’accions del Pla, i pregunta si hi ha alguna manera de saber 

el grau d’associacionisme dels usuaris de les accions i els serveis adreçats al jovent, ja que 

considera important atreure joves que habitualment no estan associats. 

 

La Sra. ANDRÉS agraeix la presentació de l’informe i posa en relleu el nivell i la 

professionalitat de l’equip de Joventut i Adolescència de l’Ajuntament de Barcelona, que fa una 

feina d’excel·lència malgrat l’escassa dotació de personal. 

Discrepa de l’afirmació que no hi ha indicadors qualitatius, i subratlla que hi ha molta feina feta 

que encara no es pot avaluar perquè està inclosa en altres instruments, com ara els plans de 

barris, on hi ha mesures adreçades a l’adolescència i la joventut. Entén que convindria fer 

aquesta avaluació, que el seu grup considera una extensió d’aquest pla. 

Opina que hi ha indicadors que sí caldria incorporar de manera més exhaustiva de Barcelona 

Activa en relació amb els dispositius ocupacionals. Per exemple, caldria tenir un retorn de la 

informació relacionada amb el Pla per al Foment de l’Ocupació Juvenil de Qualitat, una eina 

indispensable. 

Destaca mesures com la implementació de més aules d’estudi, l’«Escoltem», el Centre 

d’Adolescència per a Famílies i Adolescents, un projecte que a principis de mandat es va 

descartar i que ara és una realitat amb un desdoblament important del pressupost, i el Saló de 

l’Ocupació Juvenil, sobre el qual demana dades, i observa que els indicadors mostren que cal 

avançar molt, sobretot en àmbits com l’habitatge (entre altres coses, no s’ha fet la reserva del 

30% a l’habitatge, un element molt important de la inexistent política d’habitatge de BC que 

afectarà especialment el jovent) i l’esport (cal garantir una pràctica esportiva assequible i de 

proximitat per al jovent de la ciutat). 

Per acabar, felicita el Govern per les qüestions que sí s’han treballat amb intensitat i qualitat, 

com ara el Pla de Salut Mental i temes de participació, que no es poden estendre a la 

participació dels joves no associats, en els quals cal avançar molt. 

 

El Sr. VILLAGRASA agraeix l’informe, que entén, però, que és extens en nombre de pàgines 

però no en contingut rellevant. Coincideix que hi manquen indicadors que avaluïn de manera 

objectiva la qualitat de les mesures i la seva viabilitat futura, i que un 3,2 sobre 7 és un suspens. 

D’altra banda, observa que hi ha programes d’ocupació juvenil que només tenen 

300 participants, probablement per una promoció insuficient, i manifesta preocupació per la 

guia sobre consum de drogues en petites dosis que s’esmenta a l’informe. Demana informació 

sobre aquesta guia i subratlla que amb el consum de drogues no es pot banalitzar i que una guia 

com aquesta pot incentivar el consum de drogues. 

En darrer lloc, afirma que el fet que en el recompte de joves que s’han beneficiat de les mesures 

del Pla s’incloguin els usuaris del Bicing, de les biblioteques i de les sales d’estudis i que hi 

hagi usuaris que són receptors de més d’una mesura fa que la xifra (338.222) no sigui exacta ni 

real i, en conseqüència, que l’informe no sigui vàlid.  
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La Sra. ROVIRA agraeix la presentació de l’informe i qualifica de demagògiques les 

intervencions que posen èmfasi en el suspens del Pla sense tenir en compte que és un pla per a 

cinc anys que de moment només s’ha desenvolupat durant sis mesos, de manera que és lògic 

que hi hagi polítiques que encara no s’hagin pogut desenvolupar totalment. 

Qualifica de molt bo el sistema d’indicadors, que entén que proporciona mirades àmplies atès 

que les polítiques tenen conseqüències multivariables i els indicadors permeten fer-ne una 

anàlisi integral de les múltiples conseqüències, i afirma que sí que hi ha indicadors qualitatius. 

Considera, però, que, a més de tenir en compte les persones que formen part dels departaments 

a l’hora de donar resposta als indicadors i avaluar el desenvolupament de les polítiques per tal 

de redirigir-les en cas necessari, caldria tenir en compte la mirada del jovent. 

Observa que seria interessant desagregar el nombre de persones beneficiàries per sexe, ja que 

això facilitaria informació important respecte a la desigualtat de gènere que hi ha quan es 

desenvolupen polítiques i, per tant, ajudaria a redirigir o canviar algunes de les polítiques i 

abordar la desigualtat de gènere, conseqüència del sistema patriarcal, també en les polítiques de 

joventut. 

Per acabar, assenyala que caldria fer èmfasi en la formació al professorat i als orientadors i les 

orientadores sobre qualitat del treball juvenil i drets laborals de les persones joves, greument 

perjudicat per un sistema turístic ferotge. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Infància i Joventut. 

 

El Sr. ESSOMBA es compromet, davant les reflexions del Grup Municipal Demòcrata, Cs i el 

PP referides a la metodologia de l’informe, a enviar una guia específica sobre quin n’ha estat el 

procés metodològic i sobre el significat de la informació que s’hi planteja, i aclareix que 

l’escala de 0 a 7 no és una escala de valoració, sinó una escala de grau de consecució. Entén que 

consecucions de 3,2 o de 4,1 sobre 7 en sis mesos de desenvolupament del Pla són dades 

positives que mereixen satisfacció i que permetran continuar desenvolupant el Pla amb 

tranquil·litat en els quatre anys i mig restants, així com enfortir les línies que sigui necessari. 

Diu a la Sra. Benedí que precisament s’han desagregat les dades del Bicing perquè es va 

considerar que aquestes podien esbiaixar significativament el resultat total, igual que les dades 

referents a les sales d’estudi, i afirma que es tindrà en compte el que s’ha comentat sobre el grau 

d’associacionisme, com també el que ha plantejat la Sra. Andrés respecte a incorporar més 

informació sobre el Pla de Barris i Barcelona Activa. 

Aclareix a la portaveu del Grup del PSC que sí que s’ha executat la mesura d’habitatge a la qual 

ha fet referència, però un cop executada hi ha hagut dificultats de desenvolupament 

relacionades amb les renúncies i amb tornar a disposar de les places per al conjunt de la 

població jove. S’ofereix per explicar-ho amb més calma en un altre moment. 

En darrer lloc, diu a la Sra. Rovira que la desagregació per sexe s’ha inclòs al final de l’informe, 

però es pot fer amb més profunditat si ho considera convenient. D’altra banda, afirma que tindrà 

en compte la proposta d’incorporar joves com a informants i el que ha comentat sobre la 

formació del professorat. 

 

El Sr. BLASI agraeix la possibilitat de celebrar una sessió específica, però observa que aquesta 

s’hauria d’haver fet abans, tal com es va demanar reiteradament. D’altra banda, subratlla que fa 

anys que s’hauria d’haver començat a aplicar una pla de joventut a Barcelona, de manera que 

l’avaluació no pot ser correcta. 
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La Sra. BARCELÓ remarca que el mètode d’avaluació que recull l’informe és quantitatiu, amb 

una escala Likert de l’1 al 7, i agreix que es vulgui explicar amb més detall aquesta avaluació. 

D’altra banda, demana que si realment hi ha indicadors qualitatius, s’haurien d’haver incorporat 

a l’avaluació que s’ha presentat. 

 

Es dona per tractat. 

 

d)  Compareixences Govern municipal 

 

Del Grup Municipal Cs: 

 

3.-  (M1519/9267) Que comparegui el responsable del Govern municipal per tal de donar les 

explicacions sobre la intenció del Govern municipal de convertir la Capella de la Misericòrdia 

en un CAP enlloc d’ampliar el MACBA tal i com s’havia acordat al plenari del 2013. 

 

La Sra. BENEDÍ informa que aquesta compareixença, que enuncia, es tractarà conjuntament 

amb la proposició del Grup Municipal Demòcrata corresponent al punt 6 i la proposició del 

Grup del PSC corresponent al punt 9. 

 

La Sra. ORTIZ comunica que en nom del Govern intervindran la comissionada de Salut i el 

comissionat de Cultura, ja que la compareixença està relacionada tant amb el Pla d’Inversions 

d’Equipaments Sanitaris com amb l’afectació d’equipaments culturals. 

 

La Sra. TARAFA saluda tothom i exposa que, a inicis de mandat, l’exconseller Comín i 

l’alcaldessa van signar el Pla d’Equipaments, que incloïa 37 actuacions que calia desenvolupar 

d’acord amb tres grans prioritats: les àrees de la ciutat amb pitjors indicadors de salut, les zones 

en què es preveia un creixement de població i l’atenció primària i la salut mental. 

Indica que el CAP del Raval Nord forma part de les 37 actuacions prioritàries del Pla, i es 

disposa d’un informe del CatSalut que diu que aquest CAP no pot continuar en la ubicació 

actual perquè no s’hi poden atendre els usuaris i pacients en bones condicions ni s’hi poden 

garantir unes bones condicions dels treballadors i les treballadores. A partir d’aquest informe, es 

van començar a buscar nous espais al Raval Nord per al CAP i el Districte va subministrar una 

llista d’espais disponibles que els tècnics d’arquitectura del CatSalut van analitzar per veure 

quin era el lloc idoni per ubicar-lo —l’espai per ubicar un CAP ha de complir uns criteris de 

viabilitat, d’amplada, de lluminositat, etc.— i van emetre un informe en què s’afirma que 

només un dels espais de la llista és adient: la capella del MACBA. Davant d’aquest informe, 

l’Ajuntament i el MACBA es van reunir amb el Departament de Cultura i el Departament de 

Salut de la Generalitat per trobar la millor manera de procedir. 

Subratlla, però, que la disponibilitat de l’Ajuntament és total per trobar un altre espai, de 

manera que si la Generalitat en disposa d’algun —el Districte ja ha enumerat els espais de què 

disposava— i el CatSalut el considera idoni, no hi posarà cap problema. 

 

El Sr. SUBIRATS comenta que l’Àrea de Cultura vol ajudar l’Àrea de Salut a solucionar els 

problemes d’ubicació del CAP del Raval Nord sense que això generi problemes al projecte de 

futur del MACBA, al qual l’Ajuntament fa molts anys que dona suport. Recorda que en els 

darrers cinc anys, l’Ajuntament ha contribuït al funcionament del MACBA amb més de 

4 milions d’euros anuals (53%-55% del total del pressupost del Museu) i s’hi han destinat 

2 milions d’euros d’inversions (el 66% de les inversions que ha tingut el MACBA). 

Informa que recentment hi ha hagut una reunió entre l’alcaldessa Ada Colau i la presidenta de 
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la Fundació MACBA, la Sra. Ainhoa Grandes, per trobar alternatives, i, amb el mateix objectiu, 

abans del nomenament de la nova consellera de Cultura, es va fer una reunió amb el Sr. Ferran 

Barenblit i el Sr. Josep M. Carreter, juntament amb CatSalut i la Conselleria de Cultura. 

Afegeix que aquesta setmana hi ha prevista una reunió amb la nova consellera de Cultura, la 

Sra. Laura Borràs, que assegura que hi ha alternatives. 

Observa que l’alternativa de l’antiga escola Massana implicaria reduir les possibilitats de 

creixement de la Biblioteca de Catalunya, i que hi ha altres espais a la ciutat que podrien servir 

per ampliar el MACBA, i comenta que hi ha exemples internacionals que demostren que el fet 

que hi hagi un espai per a la col·lecció permanent i un espai per a dinàmiques més innovadores 

no trenca la continuïtat ni els projectes de futur d’un museu. 

Informa que també s’ha valorat la possibilitat, atès que el CAP del Raval Nord deixa d’estar 

ubicat en un edifici llegat per Josep Lluís Sert, protegit radicalment i amb un valor arquitectònic 

i cultural evident—, de desplaçar serveis que actualment ocupen part de l’edifici Meier i 

traslladar-los allà, de manera que es guanyaria espai expositiu al mateix MACBA. 

Clou la intervenció subratllant que l’Ajuntament està totalment disposat a treballar respecte a 

les alternatives de reforçament de la possibilitat de mantenir el projecte del MACBA, així com 

a resoldre qualsevol problema de ciutat. 

 

La Sra. BARCELÓ agraeix les explicacions de la comissionada de Salut i el comissionat de 

Cultura, però lamenta que, un cop més, el Govern hagi generat un conflicte on no n’hi havia cap 

i no hagi respectat un acord del Plenari. Recorda que l’octubre del 2013 tots els grups van 

acordar que la capella de la Misericòrdia passés al MACBA i el projecte es va presentar 

l’octubre del 2017. 

Subratlla que el MACBA fa 22 anys que és un museu i disposa de la millor col·lecció d’art 

contemporani del sud d’Europa, formada per més de 6.000 obres d’art, i diu a la Sra. Tarafa i al 

Sr. Subirats que en lloc de superar el conflicte que han generat, l’augmenten en delegar 

responsabilitats en la Generalitat. 

Troba sorprenent que el comissionat de Cultura no sàpiga si el MACBA ha de tenir un espai a 

la mateixa plaça o n’ha de buscar un altre, així com que de sobte el Govern tingui l’ocurrència 

d’ubicar un CAP a l’espai que havia d’acollir l’ampliació del MACBA, actuació amb la qual 

s’incompliria un acord del Plenari i un contracte signat. 

Posa en relleu la feina extraordinària que fan els professionals del MACBA i que han fet des 

que el 2013 es va aprovar al Plenari l’ampliació del Museu (entre altres coses, han creat una 

nova botiga i una cafeteria), i remarca que no s’ha d’enfrontar salut i cultura. 

A continuació, exposa que el MACBA té una estratègia de museus, l’Estratègia MACBA del 

2022, i hi ha acords amb altres administracions públiques, com ara la Generalitat de Catalunya, 

que en el Pla de Museus 2030 té una dotació destinada al MACBA per més de 2 milions 

d’euros, i subratlla que després de tres anys de mandat, el Govern hauria de saber de quins 

espais es disposa per ubicar-hi el CAP, en lloc de culpar la Generalitat i no assumir cap 

responsabilitat. 

Demana al Govern que si no crea projectes de cultura —la cultura a Barcelona està 

paralitzada—, almenys no en bloquegi els que ja existeixen i funcionen, i subratlla que la 

cultura i l’educació, també paralitzada, són els grans ascensors socials.  

Per acabar, demana al Govern que digui clarament què vol fer amb el MACBA i amb el CAP, i 

insisteix que no s’ha de crear un conflicte ni enfrontar salut i cultura. 

 

El Sr. CIURANA denuncia la situació d’anormalitat institucional que es continua vivint, en què 

dos dels protagonistes que haurien de participar lliurement en aquest debat (el conseller Comín i 

el conseller Forn) no ho poden fer perquè es troben a l’exili o empresonats pel simple fet 

d’haver volgut exercir els drets democràtics, civils i polítics de tothom. Subratlla que el seu 
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grup no es pot acostumar a esmentar persones que no estan en plenitud dels seus drets civils i 

polítics. 

A continuació, acusa el Grup de BC d’haver desmuntat, des que va arribar al Govern, una 

iniciativa que funcionava i que havia generat interès, el Raval Cultural, i assenyala que la 

cultura forma part de les persones i, per tant, aquesta també és una manera de regeneració, no 

només urbana, sinó, sobretot, de les persones, els barris i la cohesió social. Comenta que no va 

ser casual que es decidís situar el MACBA al cor del Raval, i rere el MACBA, el CCCB, la 

Facultat d’Història, la Blanquerna o la Filmoteca, entre molts altres, d’acord amb una estratègia 

de ciutat per recosir el Raval com un dels barris centrals de Barcelona en què que valia la pena 

mantenir un focus cultural potent. 

Recorda que l’espai havia estat cedit al CIDOB, però aquest va desistir d’aquest creixement, i la 

Fundació la Caixa va cedir una col·lecció al MACBA que feia necessària una ampliació de 

l’espai —espera que el Govern no estigui actuant com ho està fent pel fet que el titular de les 

peces que s’hi podrien exposar sigui la Caixa—, per la qual cosa totes les administracions es 

van posar d’acord a fer un pla estratègic que preveu l’ampliació per a aquest espai i, fins i tot, hi 

havia un primer esbós de connexió subterrània d’ambdós edificis. 

Entén que en aquest moment el Govern està improvisant, i li demana que no carregui sobre la 

Generalitat la seva incapacitat de gestionar el sòl. Subratlla que el Govern té instruments per 

aixecar solars a Ciutat Vella —recentment ha comprat el Tantarantana i altres espais— i li 

demana que gestioni, que governi, que s’interessi per les coses i hi intervingui, ja que ara 

mateix la sensació que transmet és d’improvisació total i de comoditat d’agafar la via fàcil. 

D’altra banda, subratlla que la qüestió no es pot plantejar com un dilema entre cultura i salut i 

que la Sra. Pin no pot dir que faran una consulta perquè la gent triï entre ambdues coses, ja que 

això és un clar exemple de populisme. 

En darrer lloc, indica que la proposició del seu grup demana que es respecti l’acord del Plenari i 

que es torni a ratificar el conveni signat per procedir a l’ampliació del MACBA, alhora que es 

garanteix un espai al Raval Nord per ubicar-hi el nou CAP. 

 

La Sra. ANDRÉS comenta que el punt 3 de la seva proposició (punt 9 de l’ordre del dia) ha 

estat transaccionat amb el Grup de BC: en lloc de demanar la creació d’una comissió d’experts, 

es demana la presentació d’un informe a la propera sessió de la Comissió amb una anàlisi 

detallada de la idoneïtat de cada possible ubicació del CAP que sigui objectiva i deixi de banda 

la confrontació, que és perversa i estèril. 

Dit això, assenyala que l’Ajuntament fa molts anys que treballa, mitjançant la regeneració 

urbana i social, per intentar erradicar l’estigma que ha viscut històricament el Raval, i ha fet una 

gran aposta pel Raval Cultural, que pretenia ser un centre de referència cultural a la ciutat que 

dignifiqués un barri sovint colpejat per problemàtiques socials importantíssimes, de les quals 

són especialment conscients alguns professionals de l’Ajuntament i del CAP —els saluda. 

Exposa que el Raval Cultural, amb equipaments educatius com ara universitats, vol ser un pol 

cultural important d’atracció no exclusivament turística, sinó també de la mateixa ciutadania de 

Barcelona, i cal evitar les simplificacions i les confrontacions absurdes. 

Demana que es faci un esforç, com s’ha fet sempre amb el Raval, per no convertir la qüestió en 

una confrontació entre equipaments de salut i equipaments culturals —el Govern té les eines 

per evitar-ho i ha de tenir la voluntat de resoldre la situació sense perjudicar cap dels dos 

equipaments—, i subratlla que si després de l’acord del 2013 del Plenari per cedir l’espai que 

ara està en debat al MACBA i després de l’acord del 2017 de la Junta de Govern del MACBA 

hi ha hagut alguna modificació, el Govern n’hauria d’haver informat els grups polítics, que han 

de poder treballar conjuntament per evitar conflictes i confrontacions entre cultura i salut, o 

entre professionals d’un sector i de l’altre, que mai no hi hauria d’haver, i arribar a una solució 

òptima per a tothom. Afegeix que totes les persones implicades han de treballar tranquil·lament 
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amb la seguretat que des de la política es trobarà la solució adequada. 

Pregunta a la comissionada de Salut si hi ha algun projecte treballat per al nou espai del CAP, 

amb quina inversió, quina planificació, quins terminis i quines expectatives, i al comissionat de 

Cultura, quins són els terminis i la inversió que es preveuen per a l’ampliació del MACBA. 

Per acabar, insisteix que no es pot demanar a la ciutadania que triï entre salut i cultura, i posa de 

manifest la deixadesa per part de les institucions sanitàries que pateix el CAP. 

 

La Sra. BENEDÍ indica que els greus problemes que presenta el CAP del Raval Nord des de fa 

massa anys impedeixen que s’ofereixi una assistència sanitària adequada en una zona de la 

ciutat superpoblada, i les condicions de treball del personal sanitari i d’atenció a les persones 

malaltes són precàries (filtracions d’aigua, problemes elèctrics, manca d’accessibilitat per a les 

cadires de rodes en els despatxos mèdics, etc.). Afegeix que les nombroses deficiències de 

l’edifici provoquen una situació de tensió constant per al personal que hi treballa i propicien una 

atenció deficient als pacients. 

Diu al Govern que no pot oferir com a única ubicació possible del CAP la capella de la 

Misericòrdia excusant-se en el fet que la resta d’espais de la llista no són idonis per a un CAP, 

perquè aquesta llista ja s’hauria d’haver fet tenint en compte les condicions que ha de tenir un 

espai per ubicar-hi un CAP. 

Pel que fa al MACBA, comenta que també fa anys que se sap que s’ha d’ampliar perquè 

esdevingui el centre d’art contemporani de projecció internacional que la ciutat necessita, i per 

això el 2013 l’Ajuntament i el MACBA van acordar la cessió de l’antiga capella de la 

Misericòrdia, un projecte que convertia la plaça dels Àngels, envoltada per dependències del 

MACBA, en una àgora cultural. 

Exposa que amb l’arribada de la crisi, el Consell General del Consorci del MACBA, del qual 

forma part l’Ajuntament de Barcelona, va aprovar el Pla Estratègic i Museogràfic, que permetia 

fer efectiva la incorporació de la capella de la Misericòrdia al MACBA el 2022 i connectava 

ambdós edificis a través del subsol, i fa poc més de sis mesos, l’Ajuntament, la Generalitat, el 

Ministeri de Cultura i la Fundació MACBA, com a membres del Consorci, van expressar la 

seva satisfacció per la definitiva redacció d’un gran projecte cultural anhelat durant molt de 

temps a la ciutat. Vol saber, per tant, què ha canviat, i pregunta al Govern com és que fa uns 

mesos va aprovar amb satisfacció el pla d’incorporació definitiva de l’antiga capella de la 

Misericòrdia al MACBA si després de dos anys i mig de recerca se sabia que no hi havia altres 

alternatives per reubicar el CAP al Raval Nord; per què la recerca d’una ubicació es fa ara a 

corre-cuita quan se sabia que era imprescindible, i si al llarg de tot aquest temps s’ha fet una 

recerca exhaustiva tenint en compte les condicions que ha de reunir un espai per acollir 

un CAP. Subratlla que és l’Ajuntament qui té la responsabilitat de buscar un espai i cedir el 

solar a la Generalitat. 

Remarca que, un cop més, qui en surt més mal parat és el districte de Ciutat Vella, especialment 

el barri del Raval i la seva gent, que la salut i la cultura són dos drets de la ciutadania de 

Barcelona, i que els veïns i les veïnes del Raval necessiten un CAP i Barcelona, l’ampliació 

del MACBA. 

Conclou que el Govern municipal ha de trobar una ubicació per al CAP del Raval Nord de 

manera immediata i no fer debatre sobre salut i cultura ni prioritzar una cosa o l’altra, de 

manera que ha de donar compliment a la proposició del Grup Municipal del PSC i evitar que el 

Raval Nord continuï suportant les condicions infrahumanes en què treballa el personal sanitari 

del CAP i la deficient atenció que estan rebent els veïns i les veïnes malgrat la voluntat, la 

tenacitat i l’esforç que hi posen els excel·lents professionals de la salut. 

 

El Sr. VILLAGRASA subratlla que aquesta qüestió és un gran exemple de la política de la 

Sra. Pin, que crea problemes on no n’hi havia, i critica que el Govern, quan no sap solucionar 
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una situació, enfronta equipaments, persones i col·lectius. En aquest cas, tot i saber que fa anys 

que el CAP del Raval Nord necessita una ampliació i que el MACBA s’havia d’ampliar 

mitjançant l’antiga capella de la Misericòrdia, ha decidit trencar els acords sense oferir cap 

alternativa —quan algú vol trencar legalment un conveni, que és molt complicat, ha d’oferir 

una alternativa clara. 

Remarca que el Govern està dient al MACBA que no podrà disposar de l’espai que s’havia 

acordat i que haurà de preocupar-se ell mateix de buscar una solució, i això genera inseguretat 

jurídica, econòmica i social i fa que cap entitat, sector, empresa o col·lectiu pugui confiar en la 

paraula (ni en els convenis signats) de l’Ajuntament. 

Assenyala que ell personalment és molt crític amb el MACBA, que està situat en un lloc 

privilegiat però socialment no aporta gaire al barri (per exemple, no és capaç de cedir espais a 

col·lectius de pintors del barri o d’organitzar activitats dins la comunitat on viu), però això no 

vol dir que estigui d’acord que el Govern el tracti com ho està fent, perquè és molt greu. 

D’altra banda, exposa que en un informe del 2014 s’afirma que hi ha un espai propi disponible 

per a l’ampliació del CAP del Raval Nord i que no es necessita una cessió, i demana 

explicacions al Govern sobre aquest espai. 

A continuació, afirma que, si bé els espais a Ciutat Vella en general i al Raval en particular són 

limitats, n’hi ha, i el Govern ha de garantir ambdós equipaments i un bon servei en tots dos, 

apropar la cultura al ciutadà i oferir un bon servei de salut als habitants del Raval. 

En darrer lloc, demana a la Sra. Pin i a tots els membres del Govern seriositat i que es dediquin 

a governar i no a generar problemes, en aquest cas, en un barri que en té molts, i on ara el 

Govern transmet el missatge populista i cínic que cal triar entre cultura i salut. 

 

La Sra. ROVIRA manifesta l’opinió del seu grup que aquest debat ha esdevingut partidista i, un 

cop més, s’ha volgut desgastar el Govern, per una situació que és fruit d’algun conflicte, de 

mala comunicació o d’una mala gestió que hi ha hagut en l’àmbit tècnic per part dels diferents 

departaments del Govern (Cultura, Salut i el Districte de Ciutat Vella), però entén que la 

intenció del Govern no ha estat mai contraposar un equipament cultural a un equipament 

sanitari, tots dos imprescindibles per a Barcelona i per a Ciutat Vella, ni generar un conflicte. 

Dit això, manifesta el vot favorable del seu grup a ambdues proposicions. Entén que el Govern 

ha de presentar una proposta d’equipaments i buscar solucions a un conflicte que ha sorgit a 

Ciutat Vella per cobrir les necessitats existents. 

Demana que s’expliqui el projecte museogràfic i cultural que hi ha per al MACBA, per al Raval 

i per a Ciutat Vella, ja que actualment no s’està responent a les necessitats de les veïnes, i 

comenta que potser caldria continuar invertint en el Raval Cultural, que moltes vegades viu al 

marge de la majoria de les veïnes absolutament subalternes, i això pot produir una expulsió del 

barri i del districte —de fet, ja s’està produint. Observa que la proposta del Govern, 

concretament de l’Àrea de Cultura i de la Regidoria de Ciutat Vella, ha de tenir en compte les 

necessitats de les veïnes i la realitat socioeconòmica del districte. 

Posa de manifest que l’oposició té poca incidència al Plenari, ja que el Govern pot decidir no 

tirar endavant les propostes que s’hi aproven, que no són vinculants —comenta que sovint les 

comissions i els plenaris són més un circ que una altra cosa. 

Per acabar, repeteix que les comissionades corresponents no han volgut ni volen generar cap 

conflicte entre cultura i salut i manifesta el desig que el Govern presenti una proposta de 

solucions —el seu grup sap que ja treballa en aquesta direcció. 

 

La Sra. TARAFA subratlla que repetir molt una afirmació (en aquest cas, que el Govern ha 

volgut enfrontar cultura i salut) no fa que esdevingui certa, i que el Govern sempre ha treballat 

amb Cultura, Salut, la Regidoria i el Districte per solucionar els problemes. 

Diu al Sr. Ciurana que considera una manca de respecte pels tècnics i els arquitectes del 
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CatSalut i pels tècnics del Districte que s’afirmi que s’ha improvisat, quan fa més de dos anys 

que se cerquen espais i tothom sap com funciona aquesta cerca i com és Ciutat Vella en aquest 

sentit. Demana que no es faci demagògia. 

A continuació, explica que els sis espais que es van proposar, després d’un esforç ingent dels 

tècnics del Districte, complien els primers criteris de selecció, però la visita del CatSalut a 

aquests espais va determinar que només un complia els criteris secundaris, i nega que el Govern 

municipal hagi delegat les seves responsabilitats en la Generalitat, sinó que ha fet la feina que li 

corresponia i ara està totalment obert a donar el vistiplau a nous espais, si n’apareix algun que 

el CatSalut confirmi que és idoni. En aquest sentit, comenta que, com ha dit el Sr. Subirats, 

properament hi haurà una reunió amb la consellera de Cultura, que ha afirmat que hi ha algun 

espai disponible. 

Respon a la Sra. Andrés que sí que hi ha pressupost per al CAP, atès que és un pacte que es va 

signar, i es podria executar de manera immediata, i també té un pla funcional i es pot activar, i 

insisteix que la disponibilitat de l’Ajuntament per avançar és total, però falta trobar un 

espai adient. 

En darrer lloc, subratlla que ni l’Ajuntament ni la Generalitat han enfrontat cultura i salut i 

insisteix que el Govern municipal no ha actuat de manera improvisada en cap moment i que, un 

cop exposats, gràcies a una molt bona feina dels tècnics de l’Ajuntament, els espais disponibles 

per part de Ciutat Vella, cal esperar que la Generalitat en proposi un altre. 

 

El Sr. SUBIRATS diu que, com a persona nascuda al cor del Raval i autora del llibre Del Xino 

al Raval, no necessita lliçons sobre els problemes del barri, i qualifica de populistes i cíniques 

algunes afirmacions que es fan sobre el que passa en aquesta zona de la ciutat. 

Dit això, nega rotundament que el Govern hagi volgut enfrontar salut i cultura i que vagi en 

contra de l’ampliació del MACBA, i subratlla que el que vol és fer el que ha de fer un govern: 

governar i trobar solucions als problemes. Concreta que, en aquest cas, el problema és que els 

espais disponibles per al CAP són molt limitats. 

Pel que fa al MACBA, informa que enguany hi ha 600.000 euros dedicats a la seva ampliació i 

remarca que el Govern ha proposat ubicacions alternatives des del primer dia i la Generalitat 

també té opcions, com ara la Foneria dels Canons, que podria ser un lloc perfecte per ampliar el 

MACBA. Afegeix que també s’han ofert espais en els límits de la ciutat, en la mateixa línia del 

que han fet museus com el MoMA o la Tate Gallery. 

 

La Sra. BARCELÓ manifesta sorpresa per les intervencions dels representants del Govern, que, 

lluny de resoldre dubtes, han generat encara més incertesa, i diu al Sr. Subirats que aquest debat 

no és per exposar la biografia de cadascú, sinó per cercar solucions i no crear conflictes ni 

problemes. 

Expressa el suport total del seu grup als tècnics del MACBA i els professionals del CAP del 

Raval Nord, però insisteix que el Govern, quan només a un any d’acabar la legislatura afirma 

que no sap què passarà amb aquests dos equipaments, genera molta incertesa, una incertesa que 

no es mereixen ni els professionals del MACBA ni els del CAP. 

Assegura que el Govern, a més de generar conflictes, delega responsabilitats en la Generalitat, 

en els veïns i en els grups de l’oposició, quan la responsabilitat de governar i, per tant, de donar 

respostes, és seva, i pregunta per què s’ha trencat l’acord que va assolir el Plenari i el contracte 

que es va signar i quins són els espais que hi ha per cedir al CAP del Raval. 

Per acabar, expressa el vot favorable del seu grup a ambdues proposicions i demana al Govern 

que deixi de generar conflictes i de paralitzar equipaments culturals i el projecte cultural de la 

ciutat; que es dediqui a governar i, per tant, a intentar trobar solucions encertades, i que no faci 

difícil una cosa que és fàcil: garantir la continuïtat d’un equipament cultural que funciona i 

traslladar un CAP. 
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El Sr. CIURANA manifesta sorpresa per la darrera intervenció del Sr. Subirats, que ha 

traslladat el missatge que el fet d’haver nascut en un lloc dona legitimitat per opinar, rebutjar o 

decidir, i assegura que el Govern improvisa perquè no té un criteri clar, una estratègia definida 

ni un projecte per a la ciutat, per a Ciutat Vella i per al Raval. 

No entén que el Govern municipal delegui tota la seva responsabilitat i es limiti a esperar que la 

Generalitat proposi un espai en lloc d’exercir la seva competència, cedir un espai i gestionar 

eficaçment el sòl, i tampoc no entén que el Sr. Subirats, responsable de Cultura, es resigni dient 

que s’estan buscant altres espais per al MACBA en lloc de defensar la cultura i el pla estratègic 

que es va aprovar el 2017. Observa que és normal que hi hagi discussions entre els diferents 

membres d’un govern, ja que cadascú ha de defensar a fons els seus punts de vista i les seves 

responsabilitats. 

Comenta que la idea del seu grup respecte al Raval Cultural es pot entendre amb la metàfora de 

l’alzinar i el bosc d’eucaliptus: en el primer (l’opció que defensa el Grup Municipal 

Demòcrata), de tant en tant trobes una gran alzina (el MACBA), però també hi ha molt sotabosc 

(el Freedonia, l’Original, el Pa’tothom, etc.), mentre que en el segon, l’eucaliptus creix i 

elimina el sotabosc. 

Clou la intervenció agraint els vots favorables a les proposicions. 

 

La Sra. ANDRÉS celebra que hi hagi pressupostos tant per al CAP com per a l’ampliació del 

MACBA, i observa que en aquest cas, contràriament al que acostuma a passar, hi ha els diners 

però no les estratègies ni els models. 

Diu al Sr. Subirats que ella no ha donat cap lliçó, sinó que ha reivindicat una feina ingent feta 

per governs d’esquerres: el seu grup durant molts anys va treballar pel Raval amb un objectiu i 

un model clars i, sobretot, amb lleialtat a les àrees de les quals es tenia responsabilitat. 

Posa de manifest que tothom és corresponsable del fet que el CAP continuï en la situació en què 

es troba, que no es pot resoldre amb presses, i comenta que, si bé segurament els membres del 

Govern implicats (Districte, Cultura i Salut) mai no han volgut una confrontació (confrontació 

d’interessos d’uns i altres), al final el que ha arribat a la gent és aquesta confrontació i la idea 

que calia optar per una cosa o l’altra. 

Subratlla que és molt necessari disposar de la informació sobre tots els espais possibles, ja que 

no es tracta d’imposar res a ningú, sinó de continuar construint la ciutat com s’ha construït fins 

ara (intentant generar els consensos necessaris), i assenyala que tant a Ciutat Vella, 

especialment al Raval, com a la resta de la ciutat, hi ha hagut molts casos de conflictes 

d’interessos que s’han gestionat correctament. 

En darrer lloc, agraeix els vots dels grups i insisteix que cal construir conjuntament la ciutat 

sense qüestions que arribin a la premsa i transmetin missatges de confrontació. 

 

La Sra. BENEDÍ diu a la Sra. Tarafa que el Departament de Salut de la Generalitat també 

espera la seva proposta d’emplaçament i que si hi ha els diners i s’aconsegueixen les 

ubicacions, es podran fer totes dues coses. Per això, insta el Govern a buscar aquesta ubicació i 

parlar amb la Generalitat per solucionar la qüestió. 

Per acabar, vota a favor de la proposició del Grup Municipal del PSC i s’absté en la del Grup 

Municipal Demòcrata. 

 

El Sr. VILLAGRASA lamenta l’actitud del Sr. Subirats, que ha menyspreat l’opinió dels altres 

com si la seva opinió valgués més pel fet d’haver nascut al Raval, i demana que es faciliti 

l’informe en què es descarta l’ampliació proposada en l’informe del 2014, en què s’afirmava 

que no era necessària cap cessió. 

D’altra banda, subratlla que la màxima mostra d’improvisació ha estat proposar per acollir 
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l’ampliació del MACBA la Foneria Canons, l’estat de la qual faria que calgués invertir una 

quantitat de diners elevadíssima per obrir-hi qualsevol equipament. 

En darrer lloc, insisteix que abans de trencar un conveni cal disposar d’alternatives clares que es 

puguin debatre i que cal actuar amb un gran projecte, un gran pressupost i sense 

improvisacions, i expressa el vot favorable del seu grup a ambdues proposicions. 

 

El Sr. CIURANA exposa que en un acord d’ERC amb el Govern el 2015, el Govern va acceptar 

que l’Ajuntament adquirís la Foneria Canons. Entén que les manifestacions d’avui signifiquen 

que el Govern municipal dona per absolutament trencat l’acord amb ERC i, un cop més, 

demostra que no es pot confiar en la seva paraula. 

D’altra banda, agraeix els vots favorables a la proposició i manifesta el desig que la qüestió es 

resolgui aviat, pel bé de la cultura i de la salut dels ciutadans del Raval i pel conjunt de la 

ciutadania. 

 

La Sra. ROVIRA expressa el vot favorable del seu grup a totes dues proposicions. 

 

La Sra. ANDRÉS expressa l’abstenció del seu grup a totes dues proposicions. 

 

Es dona per tractada. 

 

Del Grup Municipal PSC: 

 

4.-  (M1519/9281) Que comparegui el responsable del Govern municipal d’educació per tal 

d’informar sobre l’estat d’execució dels projectes de noves construccions, ampliacions i 

millores de centres escolars de Barcelona de titularitat pública de primària, secundària, ESO, 

instituts i escoles bressol. 

 

La Sra. ANDRÉS dona per plantejada la sol·licitud de compareixença. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Educació. 

 

El Sr. ESSOMBA agraeix l’oportunitat de fer aquesta compareixença i exposa els dos grans 

reptes que es va trobar el Grup de BC en arribar al Govern, als quals ha intentat donar resposta 

amb la Generalitat en el si del Consorci d’Educació: 

1. Desequilibri territorial de l’oferta. Enguany, a la preinscripció hi ha 211 places vacants 

d’oferta pública, cosa que significa que a Barcelona no manquen places públiques, sinó que 

algunes se situen en barris amb baixa demanda atesa l’escassa població. Barris com la Marina, 

Collserola o diversos barris del Besòs concentren la majoria d’aquestes places públiques, 

mentre que a zones del districte de Sant Andreu, Sant Martí, Gràcia, l’Eixample o el barri del 

Guinardó, la demanda d’oferta pública és important. 

2. Segregació escolar. En arribar el Grup de BC al Govern, va trobar una ciutat abandonada des 

del punt de vista del treball en l’àmbit de l’educació pública i un increment significatiu de la 

segregació que s’havia anat produint els últims anys. 

Assenyala que, davant d’aquest escenari, la política municipal necessàriament havia de donar 

resposta a dos grans principis: equilibrar territorialment l’oferta i la demanda i lluitar contra la 

segregació. Comenta que si s’hagués posat l’accent únicament en el primer principi, s’estaria 

parlant d’una política educativa neoliberal que el Grup de BC rebutja profundament. El Govern 

entén que l’educació a Barcelona no s’ha de regir pel simple criteri de l’oferta i la demanda, 

sinó que hi ha d’haver altres factors correctors per evitar l’augment de la segregació escolar. 

Indica que aquestes dos principis s’han concretat en accions a curt termini per desenvolupar de 
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manera intensiva durant el mandat actual, i s’han plantat les llavors de la política educativa a 

llarg termini i d’una planificació escolar molt més endreçada que doni resposta als dos reptes 

principals i, en definitiva, faci de Barcelona una ciutat amb una educació pública equilibrada i 

de qualitat. 

Enumera les accions que s’han dut a terme a curt termini: s’han controlat les ràtios en els 

centres d’alta complexitat i s’ha intentat que en els centres d’infantil i primària la ràtio se situï 

en un màxim de 22 alumnes per aula i a l’ESO, en un màxim de 27; s’ha treballat intensament 

per posar fi als centres de baixa demanda —enguany es concentren essencialment en tres 

escoles d’educació infantil i primària de la ciutat—; s’han implementat mesures per posar fi als 

grups addicionals com a mesura de planificació —en algunes zones hi ha escoles senceres 

repartides en grups addicionals—, i s’han creat noves places públiques a les zones de màxima 

pressió. Concreta que s’han construït 9 centres de primària i 4 de secundària, s’han ampliat 

3 escoles a instituts escola i s’han obert 3 línies estructurals, i exposa que fa dos anys, la 

zona 26, al districte de Sant Martí, era una zona amb fortes dificultats, com també ho eren les 

zones 2, 3, 12, 23 i 24. 

Per acabar, comenta que, a llarg termini, hi ha pendent un pla estratègic —espera que s’hi pugui 

avançar ara que hi ha govern a la Generalitat— i tot un conjunt de construccions sense mòduls 

provisionals, i s’està començant a donar prioritat a estudiar el pas de centres concertats que 

tenen places buides a centres d’educació pública. Especifica que enguany hi ha hagut 

1.076 places buides de centres concertats i la ciutadania demana que es pugui fer el trànsit als 

centres d’educació pública. 

 

La Sra. ANDRÉS agraeix la intervenció del comissionat, però entén que no ha facilitat la 

informació que es demanava a la sol·licitud de compareixença: ha explicat quina és l’estratègia 

del Govern per resoldre el desequilibri territorial i la segregació escolar —una estratègia que el 

seu grup comparteix—, però no ha informat sobre l’estat d’execució dels projectes de noves 

construccions, ampliacions i millores dels centres escolars de Barcelona de titularitat pública de 

primària, secundària, ESO, instituts i escoles bressol, una informació de la qual voldria 

disposar, també per escrit, per veure com acaba el mandat en aquest sentit i quins guanys hi 

haurà. 

D’altra banda, manifesta neguit pel desconeixement de la situació exacta de l’escola 30 Passos, 

que ahir es va anunciar que seria un prefabricat més; l’escola La Maquinista; l’institut Bon 

Pastor; l’IES Vallcarca; l’escola bressol Can Batlló; l’escola Gràcia, en mòduls, o el dèficit de 

places de P3 —la tinenta d’alcalde va dir recentment que no descartava crear bolets i apujar 

ràtios. 

 

La Sra. ROGNONI subratlla que és molt important que es faciliti la informació que demana la 

sol·licitud de compareixença, i lamenta que a cada districte s’estigui generant un conflicte en 

educació. 

Observa que la demanda d’escola pública està creixent, probablement a causa, en gran part, de 

la crisi econòmica, i comenta que a moltes famílies els genera molta angoixa no saber quantes 

places hi ha disponibles ni quines són les expectatives exactes. 

Assenyala que el fet que en una zona hi hagi places lliures té a veure amb la sol·licitud de plaça 

d’una família en una escola concreta en funció del seu projecte singular, i demana al Govern 

que faciliti informació sobre les noves formes que estan apareixent en l’àmbit escolar, les noves 

estructures i les noves realitats, com ara les cooperatives. 

El seu grup entén que cal fer una anàlisi molt més exhaustiva de la qüestió i un debat més a fons 

—aquesta compareixença ho hauria d’haver permès— a partir d’un consens i d’un treball 

conjunt tant amb els grups polítics com amb la comunitat educativa (famílies, AMPA, etc.). 

Lamenta l’afirmació del Sr. Essomba que quan BC va arribar al Govern va trobar un 
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abandonament de l’educació a la ciutat, i remarca que el seu grup hi va aportar 42 milions 

només començar el mandat i 9 milions en beques menjador, va obrir 28 escoles bressol noves 

—algunes ja havien estat projectades pel Govern anterior— i va fer una auditoria de reforma de 

centres, que va indicar que la mitjana de centres eren escoles de 31 anys de vigència i estaven 

molt abandonades, i calien 251 milions d’euros per condicionar-les. 

En darrer lloc, esmenta algunes de les qüestions sobre les quals cal facilitar informació, com ara 

Cal Maiol i La Maquinista. 

 

La Sra. BARCELÓ diu al Sr. Essomba que en aquesta compareixença havia de parlar 

d’infraestructures i el que ha fet és un discurs com si els membres de BC fossin els grans 

revolucionaris de l’educació, quan la realitat és que en arribar al Govern, BC va prometre 

30 noves escoles bressol, però en una mesura presentada en un plenari va dir que en faria 11, i 

al final del mandat només n’haurà fet 2 o 3; la realitat és que el maig de 2015 BC assegurava 

que invertiria els increments de ràtios i ara sembla que el Consorci d’Educació vol ampliar-les, i 

la realitat és que els qui s’autodenominen revolucionaris de l’educació han abaixat la inversió 

del PIM: la inversió del 2015 en reforma, ampliació i millora va ser de 19 milions d’euros, 

mentre que el 2018 ha estat de 10 milions i escaig. 

Demana al Sr. Essomba que hi reflexioni; li pregunta sobre l’escola de mitjans audiovisuals, al 

districte de Sants-Montjuïc, l’escola Cal Maiol, l’escola Anglesola, l’institut escola Trinitat 

Nova, l’escola d’adults de Ciutat Meridiana i l’escola Ignasi Iglesias; recorda que BC no va 

donar suport a una proposició del seu grup per posar fi als barracons, i pregunta fins quan hi 

haurà barracons a La Maquinista. 

Assenyala que el Pla de Barris no inclou dates referents als projectes educatius, i subratlla que 

quan un govern confia en la seva gestió, facilita calendaris i pressupostos, informació inexistent 

en la gestió del Govern actual. 

Per acabar, pregunta si el Govern ha pres alguna mesura per donar compliment a la demanda 

feta el juny del 2017 pels sindicats a Ensenyament d’elaborar un protocol contra la calor a 

les aules. 

 

La Sra. BENEDÍ posa en relleu el gran esforç que fan el Consorci d’Educació i les 

administracions per fer una planificació acurada i garantir una educació pública de qualitat en 

totes les etapes obligatòries i no obligatòries, i subratlla que aquests esforços estan donant 

fruits, com demostra, entre altres coses, el fet que per primera vegada a la ciutat la demanda de 

P3 en centres públics superi la dels centres concertats, cosa que el seu grup celebra, ja que entén 

l’educació com a pilar fonamental d’una societat justa, i això fa que defensi tota inversió en 

educació pública de qualitat. Remarca que aquest esforç de les administracions ha de continuar 

per donar resposta a les famílies que valoren els ensenyaments públics i garantir el millor 

servei, invertint en el bé més preuat que existeix, el futur de la infància, malgrat la limitació 

d’espais de Barcelona, una ciutat compacta, i diu a la Sra. Barceló que s’hauria de veure què 

faria el seu grup si governés. 

Indica que mesures com recórrer als barracons, tot i que no siguin la millor solució, ajuden a 

garantir les places públiques i l’ensenyament públic de qualitat, però puntualitza que els 

barracons són una solució temporal i cal fer una planificació sostinguda en el temps que permeti 

evitar situacions com la de l’escola La Maquinista, amb més de deu anys en mòduls i encara 

sense una data de trasllat segur per a la construcció del nou centre, o com la de l’institut 

Angeleta Ferrer —el seu grup considera que no es pot renunciar a cap plaça pública si hi ha la 

possibilitat d’obrir un nou centre. 

En darrer lloc, assenyala que la planificació de nous centres ha d’anar acompanyada d’una 

inversió en manteniment que permeti conservar la qualitat dels espais i serveis desplegats en els 

centres en què fa temps que manca aquest manteniment i, d’altra banda, la planificació ha de 
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tenir molt en compte que serà en el pas a l’educació secundària i als estudis postobligatoris i 

professionalitzadors on els propers anys es notarà el gran boom demogràfic, de manera que cal 

una planificació acurada de les necessitats d’aquests àmbits formatius a tots els barris —hi ha 

districtes de Barcelona que no tenen oferta d’estudis professionalitzadors públics que permetin 

donar continuïtat pública a qui tria aquests estudis. 

 

El Sr. VILLAGRASA agraeix la informació facilitada pel Sr. Essomba, però observa que no és 

la que se li sol·licitava, i comenta que podria facilitar una butlleta d’estat perquè els grups 

poguessin conèixer la situació de l’IES Vallcarca, l’IES Anglesola i l’escola La Maquinista, i 

saber per què de les onze escoles bressol només n’hi ha tres o per què cada any es queden sense 

plaça d’escola bressol 3.000 nens. 

Demana al comissionat que es comprometi a facilitar la informació detallada sobre totes les 

infraestructures programades que no s’han finalitzat, informació que permetrà valorar el grau de 

compliment del Govern, que entén que és baix. 

 

La Sra. ROVIRA agraeix la intervenció del comissionat respecte a un tema que està generant 

polèmica, sobretot ara, en el moment en què es comprova quines places falten i si les polítiques 

de planificació que s’havien fet eren les adequades. Entén que aquestes no eren del tot 

encertades, no només per culpa de l’Ajuntament de Barcelona, sinó també com a conseqüència 

de la política educativa del país —hauria calgut treballar molt més conjuntament per garantir les 

places públiques necessàries. 

Assenyala que les places públiques d’educació infantil i primària són insuficients i, 

consegüentment, hi ha famílies que s’han quedat sense plaça als diferents barris de la ciutat, i el 

fet que l’oferta educativa variï en funció de l’escola genera que algunes famílies triïn pel 

projecte educatiu de l’escola i que hi hagi escoles que tinguin una alta demanda i d’altres que 

no. Observa que això demostra que no s’està treballant des d’una perspectiva no segregadora ni 

equitativa, ja que hi ha famílies que acaben renunciant a accedir a les escoles de més proximitat 

perquè n’hi ha d’altres que estan desenvolupament un projecte educatiu més innovador i 

atractiu, i subratlla que cal treballar perquè l’oferta a tota la ciutat sigui igualitària en el sentit 

que garanteixi una educació de qualitat amb projectes atractius que posin els alumnes i el seu 

procés formatiu al centre. 

Explicita que el seu grup rebutja absolutament el model d’escola concertada i entén que la 

inversió de les administracions públiques s’ha de destinar a garantir les escoles públiques de 

qualitat i treballar contra la segregació a partir d’un model cohesionador, comunitari i arrelat als 

diferents districtes, i qualifica d’inadmissible que el Consorci hagi derivat famílies a escoles 

concertades, algunes religioses, quan aquestes famílies en cap cas no havien demanat aquestes 

escoles, un problema que requereix respostes per part del comissionat i del conjunt 

d’administracions. 

Per acabar, comenta que cal que el Govern expliqui com preveu solucionar les situacions 

actuals i, sobretot, com això modificarà el pla de previsió que s’havia presentat sobre les places 

públiques que hi hauria els propers anys per tal d’anar-lo adequant a la realitat dels diferents 

districtes. 

 

El Sr. ESSOMBA exposa que en aquests moments hi ha tres instituts en previsió de construcció 

amb dotació de sòl i amb la previsió de lliurament d’obra (institut Viladomat, setembre 2018; 

institut Martí i Pous i institut Maria Espinal, setembre 2019); dos centres de primària amb el sòl 

disponible i amb aprovació del Consell de Govern de la Generalitat, tot i que l’Ajuntament farà 

un finançament del 20% de l’obra (previsió de lliurament d’obra, 2021); previsió de tres 

construccions que eviten la creació de grups addicionals (Angeleta Ferrer, amb inici 

d’escolaritat el setembre de 2019 i lliurament d’obra el 2020; institut Vallcarca, amb lliurament 



 

Ref: CCP 6/18 Drets Socials, Cultura i Esports 

v. 20/ 6/ 2018 12: 44 
22 

d’obra el 2021 i sòl disponible, i institut Horta, amb lliurament d’obra el 2022 i sòl disponible); 

acord de govern per a l’escola La Maquinista, amb previsió de lliurament d’obra el 2020-2021; 

l’Escola Eixample, en l’àmbit de la Model, supeditada en el conjunt de l’operació que es faci en 

aquest àmbit; l’escola 30 Passos, amb espai disponible i previsió de lliurament d’obra el 

setembre de 2023; l’escola Flor de Maig, pendent de terreny, sense acord de Govern i amb 

previsió de tancament el setembre de 2029, i l’institut 22@, amb terreny disponible i lliurament 

d’obra el setembre de 2025. 

 

La Sra. ANDRÉS agraeix que en aquesta segona intervenció el comissionat sí que hagi facilitat 

la informació que se li demanava; sol·licita que aquesta es lliuri per escrit, i sol·licita també que 

es lliuri un calendari més detallat sobre les previsions, que no creu que es puguin complir, atès 

que les rectificacions, amb presses, han anat a demanda de les famílies i per mobilitzacions 

d’aquestes —igual que en el mandat anterior—, però no hi ha proactivitat per part del Govern. 

D’altra banda, observa que les deu escoles bressol que el Govern deia que posaria en marxa 

n’esdevindran tres i mitja, que hi continua havent bolets i que els problemes de P3, causats per 

una mala planificació, segurament es resoldran amb increments de ràtio, i demana informació 

sobre com es desenvoluparan projectes com ara el de Cristòfol Colom o el de l’escola d’adults 

de Ciutat Meridiana. Comenta que, aparentment, aquesta s’ubicarà en una part de l’IES Picasso, 

quan el que s’ha de fer en barris que tenen Pla de Barris és impulsar el que ja existeix perquè 

vagi bé i no anar combinant i fent créixer projectes a costa d’altres. 

 

La Sra. ROGNONI se suma a la sol·licitud de lliurament de la informació per escrit; insisteix en 

el fet que els projectes educatius de les escoles són la clau a l’hora de triar-ne una, i demana al 

Govern que treballi la planificació als districtes, amb la gent i les entitats, perquè la manca 

d’informació ha provocat un caos general a tots els districtes. 

 

La Sra. BARCELÓ observa que no s’ha facilitat informació sobre tots els centres pels quals ha 

demanat; se suma a la sol·licitud de la informació per escrit, i demana que, en cas que les dades 

que ha mencionat sobre la inversió en reforma, ampliació i millora dels centres educatius (més 

de 19 milions d’euros el 2015 i 10 i escaig el 2018) siguin errònies —tot i que van ser 

facilitades pel Sr. Essomba—, s’aclareixi quines són les dades correctes. 

 

La Sra. BENEDÍ se suma a la sol·licitud del calendari, que hauria d’incloure informació sobre 

els instituts escola previstos a la ciutat i, sobretot, sobre com quedarà l’escola Cal Maiol i quan 

començarà la construcció de l’institut escola que ha d’anar a Can Batlló. 

 

El Sr. VILLAGRASA insisteix que els grups han de conèixer el calendari per saber exactament 

quin és el grau d’execució de les obres i què hi ha pendent d’executar fins al final del mandat. 

 

Es dona per tractada. 

 

 

III) Propostes a dictaminar 

 

a)  Ratificacions 

b)  Propostes d’acord 
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IV) Part decisòria / Executiva 

 

a)  Ratificacions 

b)  Propostes d’acord 

 

5.-  (20180234) AUTORITZAR la subrogació de l’Institut Municipal de Serveis Socials de 

Barcelona, en el lloc de l’Ajuntament de Barcelona, en els següents expedients: -Contracte 

13003446 (Concert de places d’acolliment residencial temporal i tractament social al Centre 

d’Allotjament Temporal Hort de la Vila) adjudicat a l’entitat Sant Joan de Déu, Serveis Socials, 

amb NIF núm. R5800637J. -Contracte 16001080 (Gestió del servei de teleassistència 

domiciliària) adjudicat a l’empresa Televida Servicios Sociosanitarios, SLU, amb NIF núm. 

B80925977. CEDIR a favor de l’Institut Municipal de Serveis Socials de Barcelona tots els 

drets i obligacions que dimanen dels contractes esmentats. 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del 

PSC, la Sra. Rognoni expressa l’abstenció del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló 

expressa l’abstenció de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Villagrasa 

expressa l’abstenció del PP i la Sra. Rovira expressa l’abstenció de la CUP. S’APROVA. 

 

c)  Proposicions 

 

V)  Part d’impuls i control 

 

a)  Proposicions / Declaracions de Grup 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

6.-  (M1519/9264) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern municipal a: - 

Respectar l’acord aprovat i el conveni signat entre el Museu d’Art Contemporani de Barcelona 

(MACBA) i l’Ajuntament de Barcelona per la cessió de l’espai de l’antiga capella de La 

Misericòrdia per a usos museístics. - Garantir un altre espai al barri del Raval per ubicar el 

Centre d’Atenció Primària (CAP) del Raval Nord. 

 

La Sra. Ortiz expressa l’abstenció de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del PSC, el 

Sr. Ciurana expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló 

expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa l’abstenció d’ERC, el Sr. Villagrasa 

expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP. 

S’APROVA. 

 

Del Grup Municipal Cs: 

 

7.-  (M1519/9268) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Instar el Govern 

municipal a presentar en la pròxima Comissió de Drets Socials, Cultura i Esport (juliol 2018) la 

nova tarifació social de les escoles bressol públiques amb els següents canvis: - Establir com a 

preu màxim l’establert al curs 2016-2017. - Possibilitat de revisar la quota en l’any en curs per a 

tots els supòsits de canvi de situació socioeconòmica familiar. - Desvincular la bonificació del 

preu d’accés de les famílies més vulnerables de la tarja solidària. - Desvincular la tarifació 

social del servei d’alimentació. 
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La Sra. BARCELÓ subratlla que fa un any el seu grup va presentar una proposició per demanar 

la revisió dels criteris de la tarifació social de les escoles bressol públiques, una qüestió que 

preocupa moltíssimes famílies, i el Govern en un any no ha fet res tot i que hi va votar a favor. 

Remarca que aquesta tarifació social ha perjudicat la classe mitjana i des que es va presentar, el 

març del 2017, la majoria dels grups municipals han demanat que se’n revisin els criteris, una 

cosa senzilla per al Govern, que primer va respondre amb silencis i, després, votant a favor de 

propostes però sense transformar els vots favorables en fets. 

Posa de manifest que el 28,9% de les famílies han patit un increment dels preus del 8%, que 

gairebé en un 37% dels casos l’increment és molt alt, fins els 105 euros, i que 600 famílies 

vulnerables beneficiàries de la targeta solidària que l’any anterior no pagaven per accedir a 

l’escola bressol ara han de pagar 50 euros al mes. 

Qualifica d’inadmissible que l’assignació del tram es faci en funció de la renda de l’any anterior 

sense tenir en compte els canvis en la situació socioeconòmica de les famílies, en cas que n’hi 

hagi; demana que es desvinculi la targeta solidària, una targeta vinculada a alimentació, roba i 

material escolar, de la tarifació social, i que no s’apliqui la tarifació social al servei 

d’alimentació, un servei extern en què les tarifes les fixa la Generalitat, i comenta que les 

mesures de l’Administració pública han de ser flexibles i s’han d’adaptar a les circumstàncies 

de les famílies. 

Subratlla que és necessari implementar de manera immediata els canvis que planteja la 

proposició, i explica que el seu grup no va acceptar l’esmena que li va proposar el Govern 

perquè, un cop més, aquest pretenia delegar les responsabilitats en la Generalitat, quan és cert 

que aquesta ha de complir pel que fa a la dotació econòmica en escoles bressol, però és el 

Govern municipal qui va proposar la tarifació social. 

En darrer lloc, enuncia la proposició i pregunta al Govern si, en cas que hi voti a favor, hi 

donarà compliment o continuarà sense solucionar el problema. 

 

La Sra. ROGNONI comenta que aquesta qüestió ha generat un debat social importantíssim i ha 

portat els grups a debatre el model d’escola bressol; diu al Govern que quan s’aplica una 

mesura cal pensar en els efectes a curt, mitjà i llarg termini, i li recomana que llegeixi Popper 

per aprendre sobre com es prenen decisions de bon govern. 

Subratlla que l’actuació del Govern ha ocasionat molts efectes perversos i que la solució 

plantejada per a un problema n’ha generat un altre encara més gros, en què hi ha dues grans 

afectacions: d’una banda, la del tram 7-8, ja que s’està carregant tot sobre la classe mitjana 

justa, que a mitjà termini caurà en la pobresa (s’han incrementat les quotes a 2.100 famílies, 

quan potser amb un topall de 290 euros s’aconseguia fer sostenible el sistema), i, d’altra banda, 

les famílies més vulnerables, que han estat enganyades pel Govern, ja que ara han de destinar a 

l’escola bressol 50 euros de la targeta solidària, la funció de la qual és facilitar la compra de 

productes per a nadons, com ara bolquers i biberons, que ara no podran comprar. 

Assenyala que en situacions de crisi cal gestionar i, per tant, prioritzar, i l’educació és 

fonamental i estructura la societat. 

Per acabar, recorda que l’alcaldessa va dir recentment que si l’Ajuntament cobrés els 40 milions 

d’euros que li deu la Generalitat, retiraria la mesura, afirmació que demostra que la Sra. Colau 

és conscient que la mesura ha perjudicat molt tant la classe mitjana com les famílies més 

vulnerables. 

 

La Sra. BENEDÍ expressa el convenciment del seu grup que l’educació 0-3 forma part 

indispensable de la formació de l’individu i de l’educació al llarg de la vida com a eina 

d’emancipació i desenvolupament i que, per tant, cal continuar augmentant la cobertura de 

l’escola bressol a la ciutat, encara que ja hagi augmentat significativament. Observa que perquè 

aquest augment es produeixi cal un pla d’escoles bressol adient, que potenciï i prioritzi la xarxa 
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d’escoles bressol municipals en els punts de la ciutat amb un perfil socioeconòmic vulnerable, 

elevats percentatges de població d’origen immigrant i/o infants amb necessitats educatives 

especials, i tingui en compte les classes mitjanes, el dia a dia de les quals està molt afectat pels 

preus dels habitatges de lloguer, entre molts altres factors. 

Assenyala que el seu grup continua estant a favor de la tarifació social, com ho ha estat sempre, 

i està d’acord que cal revisar els trams, que estan ocasionant problemes a algunes famílies —el 

preocupa que no s’hagin revisat encara, especialment els trams 1 i 8—, però no està d’acord que 

s’hagi de tornar als preus de 2016-2017. 

Atès que el seu grup no comparteix aquest punt de la proposició però si els altres tres —un 

d’ells el va portar fa pocs mesos a la Comissió—, s’hi abstindrà, i continuarà reivindicant a 

totes les administracions que facin efectiu el que han de fer efectiu en matèria d’escoles bressol. 

 

La Sra. ANDRÉS subratlla que el seu grup és absolutament favorable a la tarifació social de 

l’escola bressol, però, com ha exposat reiteradament, no comparteix el sistema que ha 

implementat el Govern, tal com ja ha manifestat mitjançant el suport a diverses proposicions a 

la Comissió i al Plenari, perquè penalitza clarament les rendes familiars mitjanes —en un 

context de precarietat laboral extrema en què predominen els salaris que són molt inferiors al 

que haurien de ser i en què les rendes mitjanes són les d’una família amb un sou digne o amb 

dos sous petits equivalents a un de digne—, que en molts casos han patit increments de més de 

50 euros, i penalitza també les famílies que es troben en situació de pobresa, fins i tot de 

pobresa extrema. 

Explica que l’acord per la targeta infantil es va fer perquè en aquell moment hi havia 

23.000 infants per sota del llindar de la pobresa a Barcelona i la renda infantil de 100 euros 

mensuals equilibrava les rendes d’aquestes famílies, que passaven a estar situades al llindar de 

la pobresa, però ara que aquestes famílies han d’aportar la quota de l’escola bressol d’aquesta 

targeta, tornen a situar-se sota el llindar de la pobresa. 

En darrer lloc, manifesta el vot favorable del seu grup, que no comparteix la totalitat de la 

proposició, però sí que està d’acord que cal rectificar el sistema de tarifació i que el Govern 

compleixi allò que va aprovar el Plenari. 

 

El Sr. VILLAGRASA expressa el vot favorable del seu grup, que coincideix que cal una 

tarifació social que permeti que qui menys té rebi més ajut, però no a costa de les classes 

mitjanes, que acabarien entrant a formar part del col·lectiu més necessitat, sinó amb 

l’assumpció d’aquesta compensació per part de l’Ajuntament, i qualifica d’excessius els 

augments que han patit les famílies en els preus de l’escola bressol. 

D’altra banda, el seu grup està d’acord que cal reclamar els 40 milions d’euros que la 

Generalitat deu a l’Ajuntament, però, paral·lelament, cal planificar bé i no vincular la targeta 

solidària a la bonificació de l’escola bressol, ja que, amb aquesta mesura, en lloc d’ajudar les 

famílies, se les perjudica. 

 

La Sra. ROVIRA posa de manifest que, des que es va presentar la mesura, hi ha un debat entorn 

de la qüestió i diferents famílies afectades per la tarifació social s’han mobilitzat per pressionar 

el Govern, però afirma que la mesura ha aconseguit un dels seus objectius: que famílies que mai 

no s’havien plantejat dur la canalla a l’escola bressol pública puguin accedir-hi. Tanmateix, s’ha 

generat un conflicte que caldria resoldre augmentant el conjunt de places d’escola bressol de 

titularitat i de gestió públiques. Entén que les administracions s’han de centrar a aconseguir un 

pla que cobreixi el conjunt de places necessàries d’escola bressol pública i no en la batalla de 

les famílies. 

Indica que el seu grup sempre ha entès la tarifació implementada com una mesura transitòria, i 

manifesta el desig que tots els grups treballin a les diferents institucions per aconseguir aquestes 
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places de titularitat i gestió públiques que garanteixin la universalitat i l’equitat en un projecte 

educatiu cohesionador que no segregui. 

D’altra banda, comenta que no entén que reiteradament es presenti aquesta proposició quan el 

Govern ja s’ha compromès a revisar els trams i, teòricament, ja ha començat a treballar en 

aquesta direcció, ja s’ha reunit amb les famílies, hi ha un acord amb aquestes per equilibrar els 

trams, i es vol continuar treballant per garantir places d’escola bressol públiques a llarg termini. 

Per això, el seu grup s’abstindrà en aquesta proposta, en espera de sentir la intervenció del 

comissionat. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Educació.  

 

El Sr. ESSOMBA qualifica la proposició de gran irresponsabilitat, una irresponsabilitat que pot 

entendre en el cas de Cs, perquè no té experiència de govern, però no en el cas del Grup 

Municipal Demòcrata i del PSC. 

Subratlla que el Govern va proposar una transacció atès que els equips tècnics havien fet una 

valoració de la proposició del Grup de Cs i havien determinat que tècnicament no era viable 

perquè no ho era pressupostàriament. Concreta que posar un topall al tram 10 de 290 euros 

mensuals costaria 4,1 milions d’euros l’any i desvincular la tarifació social del servei 

d’alimentació, 4,1 milions anuals més, i aquests més de 8 milions els pagarien amb els seus 

impostos totes les famílies de classe mitjana de la ciutat, no només les que tenen infants a 

l’escola bressol. Subratlla que aquesta proposició portaria el sistema públic d’escoles bressol al 

precipici, i demana als grups que hi han donat suport que hi reflexionin. 

Puntualitza que el Govern està d’acord amb la revisió de la quota de l’any en curs en funció 

dels supòsits familiars i la bonificació de preu, qüestions que ja s’han treballat bastant amb el 

Grup d’ERC, però no pot votar favorablement a la proposició, en què la Sra. Barceló no ha 

mostrat cap voluntat de diàleg. 

Per acabar, recomana al Grup Municipal Demòcrata que llegeixi sobre postveritat, ja que, per 

molt que es repeteixi que la gran majoria de les famílies estan en contra del sistema de tarifació 

social actual, això no és cert, i pregunta a la Sra. Rognoni si pot afirmar que la majoria de les 

AMPA de les escoles bressol o la Diputació de Barcelona hi estan en contra, i si sap què s’està 

fent a la Diputació o a la Generalitat pel que fa a aquest qüestió. 

 

La Sra. BARCELÓ diu al Sr. Essomba que ella volia tenir un to constructiu en aquesta 

intervenció, i que qui és irresponsable és ell, per haver aplicat una mesura de tarifació social 

sense una bona previsió, i subratlla que ella sempre ha estat disposada a dialogar i negociar, 

com demostra, per exemple, que la proposició que es va presentar l’any passat en aquesta línia 

s’aprovés amb esmenes fetes per ell. 

Afegeix que ella si introdueix una esmena en una proposta i hi vota a favor, no canvia d’opinió, 

mentre que ell va votar a favor d’una proposició que incorporava una esmena introduïda per ell 

i va adquirir uns compromisos amb les escoles bressol, però després no ha fet absolutament res. 

 

El Sr. ESSOMBA insisteix que el Govern ja treballa en dos dels quatre punts que planteja la 

proposició, però els altres dos són tècnicament inviables si no es vol portar el sistema públic 

d’escoles bressol al precipici, cosa que el Govern no farà ni acceptarà mai. 

 

La Sra. ORTIZ explicita el vot contrari del Govern. 

 

La Sra. BARCELÓ lamenta, per les famílies, les paraules del Sr. Essomba, a qui diu que potser 

hauria d’haver estat valent i dir a les famílies, en la conferència que va fer sobre les escoles 

bressol, el mateix que acaba de dir als grups municipals, i subratlla que el seu grup continuarà 
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treballant per aconseguir una tarifació social que cobreixi les necessitats reals de les famílies i 

que no perjudiqui les classes mitjanes. 

D’altra banda, observa que els grups encara tenen temps, abans que comenci el proper curs, per 

parlar-ne entre tots i trobar una solució, i remarca que la manca de previsió no ha estat dels 

grups de l’oposició, sinó d’un govern —i, especialment, un comissionat d’Educació— que no 

sap gestionar perquè no sap prevenir. 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot contrari de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del 

PSC, la Sra. Rognoni expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. 

Barceló expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa l’abstenció d’ERC, el Sr. 

Villagrasa expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira expressa l’abstenció de la CUP. 

S’APROVA. 

 

Del Grup Municipal ERC: 

 

8.-  (M1519/9258) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda instar al Govern 

municipal a: Que el personal municipal que desenvolupa tasques d’atenció al públic rebi 

formació per atendre a les persones amb discapacitat visual i que el personal d’atenció 

domiciliària (SAD), rebi formació per atendre a les persones amb TEA dependents. 

 

La Sra. BENEDÍ exposa que els coneixements que es requereixen per acompanyar correctament 

una persona amb discapacitat visual es resumeixen en quatre elements (contacte, espai de 

protecció, preavís d’escales i seients) i que aquestes persones s’han trobat en més d’una ocasió 

que a les dependències municipals la plantilla d’atenció al públic, malgrat l’amabilitat i la bona 

voluntat, no saben com les han de conduir ni com les han d’agafar, de manera que sovint ho fan 

de forma intuïtiva. Afegeix que l’efectivitat augmentaria de manera espectacular si se seguissin 

alguns consells i protocols que, d’acord amb les persones invidents, es podrien aprendre en un 

curs d’una hora que elles mateixes estarien disposades a impartir. 

Assenyala que la manca de formació també és un problema molt gran per a les famílies de 

persones amb TEA que necessiten el servei d’atenció domiciliària —aquestes persones tenen 

afectat el funcionament adaptatiu i, consegüentment, manifesten discapacitats importants que 

perduren tota la vida i poden acabar en una dependència— i expressa la convicció del seu grup 

que el servei d’atenció domiciliària a Barcelona hauria de ser exemplar. Subratlla que el 

personal que hi treballa ha demostrat en multitud d’ocasions la seva vàlua, els seus 

coneixements, la seva formació i les seves habilitats per prestar atenció a persones amb una 

dependència especial, però moltes de les famílies amb una persona amb TEA que han necessitat 

aquest servei han afirmat que davant d’una situació d’alteració deguda a la dependència pel 

TEA, la persona que ofereix el servei en un inici no sap què ha de fer. 

Pels motius exposats, el seu grup presenta aquesta proposició, que enuncia. 

 

La Sra. ROGNONI subratlla que una administració, que ha d’atendre la ciutadania, ha de tendir 

a l’excel·lència en el tracte a tothom i, per tant, ha de ser tan acurada i facilitadora com sigui 

possible. Per això, és fonamental un bon reciclatge, una correcta formació i aprendre a gestionar 

totes les habilitats: cal que el professional que atén les persones sigui coneixedor de totes les 

necessitats, de manera que cal treballar perquè el mecanisme sigui cada cop millor i garanteixi 

una atenció a les persones com a autèntics ciutadans de dret i, per tant, d’acord amb les seves 

necessitats. 

Afirma que tant l’IMD com el SAD atenen moltes persones i ho fan de manera molt correcta, 

però assenyala que el nombre de persones amb discapacitat a Barcelona (unes 9.300 el 2016) i 

de persones amb algun trastorn de l’espectre autista requereix molta preparació, necessària 
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també perquè, tal com consta al darrer informe de la Generalitat, les persones amb un trastorn 

de l’espectre autista són difícils de diagnosticar i en el 70% dels casos (de les 75.000 persones 

afectades a Catalunya) tenen una discapacitat afegida. 

Pels motius exposats, el seu grup vota a favor de la proposició. 

 

La Sra. BARCELÓ expressa el vot favorable del seu grup, que entén que, malgrat la bona feina 

que fan els professionals dels Serveis Socials, sovint tenen menys recursos dels que necessiten 

per poder fer les seves tasques de manera òptima i no tenen la formació específica necessària 

per atendre les persones amb TEA dependents. 

Observa que existeixen tipus de dependència diferent i, per tant, calen tipus d’atenció diferents, 

i els serveis socials han de facilitar una atenció molt individualitzada, i aprofita per manifestar 

el suport del seu grup a les associacions i entitats que ajuden persones amb TEA o amb 

diversitat visual. 

Subratlla que no són les persones amb TEA, cadascuna amb una manera de sentir i d’expressar-

se, les que s’han d’adaptar a la resta, sinó que se’ls han de facilitar els recursos que necessitin 

perquè puguin desenvolupar el seu projecte de vida, i assenyala que les persones amb TEA 

tenen moltíssimes dificultats per establir vincles amb les persones, de manera que cal més 

temps per establir-lo, i és important que el servei d’atenció a la dependència garanteixi que una 

mateixa persona tingui el temps i l’ajuda necessaris per establir un vincle amb la persona que 

sigui positiu per al desenvolupament del seu dia a dia. Atesa la necessitat de crear aquest vincle, 

el maig del 2017 el seu grup va demanar que es creés un centre municipal de referència per a les 

persones amb TEA. 

Comunica que les famílies afectades han expressat la necessitat que els professionals que les 

atenen tinguin formació especifica, i comenta que, si bé el SAD és un servei amb grans 

professionals que funciona molt bé, sovint hi ha canvis de personal o en els horaris, dels quals 

de vegades s’avisa amb poc temps i afecten el servei que es presta. 

En darrer lloc, insisteix que l’atenció dels Serveis Socials ha de ser totalment individualitzada i 

que els serveis que ofereixen les administracions públiques s’han d’adaptar a les necessitats de 

les persones i els familiars, que han de rebre un suport tècnic i emocional adequat al seu cas. 

 

La Sra. ANDRÉS agraeix al Grup d’ERC que hagi presentat aquesta proposició i expressa el 

vot favorable del seu grup, que considera positiva qualsevol millora de l’atenció a la diversitat, i 

demana al Govern —entén que també donarà suport a la proposició— que aporti tots els 

recursos necessaris per donar-hi compliment. 

Subratlla que hi ha molts aspectes de les persones amb discapacitat que qui les atén desconeix, 

sobretot en els casos de persones amb un trastorn de l’espectre autista, en què sovint ni tan sols 

els familiars són capaços de gestionar la situació correctament, de manera que cal facilitar 

formació específica. D’altra banda, observa que sovint es desconeix la millor manera d’atendre 

les persones amb dificultats visuals i, malgrat les bones intencions, es cau en el paternalisme. 

Conclou que la proposició aportaria molt valor afegir a l’atenció que presta l’Ajuntament. 

 

El Sr. VILLAGRASA expressa el vot favorable del seu grup, que entén que ningú no pot votar 

en contra d’una proposició amb aquest contingut social, la millora del servei al ciutadà, 

concretament a les persones amb discapacitat visual o amb TEA, que s’aconseguirà gràcies a la 

formació específica del personal que hi treballa. 

 

La Sra. ROVIRA expressa el vot favorable del seu grup, que denuncia que el Govern encara no 

ha aconseguit garantir les condicions perquè les treballadores del servei d’atenció domiciliària, 

que fa molts mesos que es mobilitzen i han intentat reunir-se amb el Govern, surtin de la 

situació de precarietat absoluta en la qual es troben, amb condicions laborals infames, sense 
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condicions de seguretat per desenvolupar les seves tasques, sense salaris dignes, fent menys 

hores de les que haurien de fer per arribar a finals de mes i sense la formació específica 

necessària. Afegeix que aquestes treballadores han de demanar a les usuàries, a les persones que 

estan assistint, que generin queixes perquè l’Ajuntament faci cas de les seves reivindicacions, 

un fet absolutament inadmissible. 

Subratlla que és urgent que l’Ajuntament parli amb aquestes treballadores i els doni una 

solució, i posa de manifest que el SUARA està demanant a les treballadores que capitalitzin 

l’atur per tal d’entrar com a sòcies cooperativistes si volen mantenir la feina —si no, les fan 

fora—, fet que considera escandalós. 

Remarca que el seu grup ha plantejat aquesta qüestió una vegada i una altra, que el 40% de les 

treballadores afirmen que estan actuant de manera negligent i que aquestes treballadores són el 

rostre del feminisme, de la desigualtat i de la feminització de la pobresa. 

Per acabar, manifesta la convicció del seu grup que l’única solució és la municipalització a 

través d’una empresa pública i que l’Ajuntament tingui un control real i guiat del servei, que, 

amb 4.000 treballadores i atenció a les persones més necessitades i vulnerables, és un dels més 

importants de la ciutat. 

 

La Sra. ORTIZ saluda tothom, expressa el vot favorable del seu grup i enuncia les mesures que 

ja s’estan implementant relacionades amb aquesta iniciativa, en gran part ja desenvolupada: 

- L’IMD, arran de l’aprovació de la Llei 13/2014, va impulsar el Pla de Formació Transversal 

d’Inclusió i Accessibilitat Universal, orientat a tots els serveis o agents municipals de la ciutat. 

Dins d’aquest eix de treball, el 2018-2019 s’està fent un programa d’atenció a la diversitat, 

accessibilitat física i comunicativa en l’atenció al públic, on ja han participat 90 persones, 

treballadores dels centres de serveis socials. 

- Hi ha en marxa un programa d’atenció a la diversitat, accessibilitat física i comunicativa 

orientat a les OAC en què participen de manera rotatòria professionals d’aquestes oficines. 

- S’està cloent la segona edició del curs «Edició: eines per una participació accessible i 

inclusiva», en què per edició han participat 55 persones, tècnics de participació d’acció 

comunitària dels districtes. 

- Està en curs la segona edició del curs d’iniciació a la llengua de signes destinat a les persones 

d’atenció al públic de serveis de Llicències i Inspecció de districtes. 

- Estan en planificació un programa d’atenció a la diversitat, accessibilitat física i comunicativa 

on treballen professionals de les taules d’atenció al ciutadà i una proposta de formació i disseny 

per a tothom aplicat a la comunicació destinada a diferents treballadors municipals. 

En darrer lloc, comunica que hi ha quantificades 58 persones usuàries del SAD que tenen TEA i 

s’està treballant amb les empreses prestadores de serveis, que han fet plans anuals de formació 

personal unipersonal o individualitzada, i fins al moment s’han format 57 professionals pel que 

fa a l’acompanyament de persones amb TEA. 

 

La Sra. ORTIZ subratlla que el Govern ha fet un diagnòstic per analitzar la precarietat del 

servei d’atenció domiciliària (contractes a temps parcial, salaris, etc.), una situació que afecta 

tot el país, i que, amb el context legal i la manca de finançament actuals, la municipalització de 

4.000 treballadores no és fàcil, per això des del primer dia el Govern incansablement n’estudia 

la viabilitat —ja s’han fet tres estudis jurídics. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix el suport de tots els grups a la proposició, que ERC ha presentat 

després d’haver-se reunit amb algunes entitats de persones amb TEA o amb discapacitat visual i 

que aquestes exposessin les seves necessitats, que demostren que la feina fel Govern —no posa 

en dubte que en gran mesura aquesta proposició ja s’estigui desenvolupant— no està donant 

prou resultats, per això el seu grup demana que es revisi la implementació de les mesures i 
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s’ampliï el que sigui necessari. 

Per acabar, demana que, si és possible, la informació facilitada es lliuri a tots els grups per 

escrit. 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del 

PSC, la Sra. Rognoni expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. 

Barceló expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, el 

Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la 

CUP. S’APROVA. 

 

Del Grup Municipal PSC: 

 

9.-  (M1519/9282) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: 1. Que l’Ajuntament 

mantingui els criteris favorables a l’ampliació de MACBA, tal com en el seu moment es va 

preveure amb la cessió de la finca situada a la plaça dels Àngels número 4. Local. 2. Que 

l’Ajuntament cerqui de forma urgent l’alternativa adequada per ampliar el CAP del Raval, en el 

ben entès que ambdós equipaments poden i han de ser perfectament compatibles ja que a la 

ciutadania no se la pot obligar a obtenir un dret en detriment d’un altre. 3. Que s’analitzin de 

nou els espais considerats per a ubicar el CAP, creant una comissió d’experts que pugui avaluar 

objectivament la seva idoneïtat, i que es porti una proposta vàlida abans de finalitzar aquest any. 

 

La Sra. Ortiz expressa l’abstenció de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del PSC, el 

Sr. Ciurana expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló 

expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. 

Villagrasa expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la 

CUP. S’APROVA amb el redactat següent: 

 

La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: 1. Que l’Ajuntament mantingui els 

criteris favorables a l’ampliació de MACBA, tal com en el seu moment es va preveure amb la 

cessió de la finca situada a la plaça dels Àngels número 4. Local. 2. Que l’Ajuntament cerqui 

de forma urgent l’alternativa adequada per ampliar el CAP del Raval, en el ben entès que 

ambdós equipaments poden i han de ser perfectament compatibles ja que a la ciutadania no 

se la pot obligar a obtenir un dret en detriment d’un altre. 3. Que es presenti en la propera 

Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports un informe on s’avaluï objectivament la 

idoneïtat dels diferents espais susceptibles de poder ubicar el CAP. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

10.-  (M1519/9288) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esport acorda instar al Govern 

municipal a donar solució a la demanda no atesa de places escolars públiques de P3 i ESO per 

al curs 2018-2019, així com a mantenir l’oferta de places de P3 publicada pel Consorci 

d’Educació a l’escola Ausiàs March. 

 

El Sr. VILLAGRASA dona les gràcies al Grup d’ERC per la transacció proposada, que ha estat 

acceptada, i exposa que, tal com el mateix Consorci d’Educació va reconèixer, 137 sol·licituds 

no han pogut accedir a cap de les opcions sol·licitades i van entrar per la via del procés 

d’assignació d’ofici, que normalment genera problemes logístics, i, segons la FaPaC, el proper 

curs 240 alumnes de primer d’ESO es quedaran sense plaça pública. 

D’altra banda, exposa que a l’escola Ausiàs March hi ha un grup de P3 amb només sis alumnes, 

per mantenir el grup n’haurien de ser dotze i se li està dient que es tancarà el grup, quan caldria 
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buscar una alternativa tenint en compte que a l’Eixample hi ha demanda de P3.  

Dit això, enuncia la proposició.  

 

La Sra. ROGNONI assenyala que la situació de l’escola Ausiàs Marc porta al debat sobre la 

demanda de places, que ha estat poc atesa, com consideren les famílies, que demanen diàleg i 

transparència, i comenta que, si bé és cert que moltes famílies de les Corts sense plaça han estat 

reubicades, gràcies a altres escoles i també a la nova escola Anglesola, provisional, també és 

cert que hi ha hagut una manca de places a l’Esquerra de l’Eixample. 

El seu grup no entén amb quina intenció s’han deixat sense cobrir sis de les dotze places de 

l’escola Ausiàs March, i considera curiós que, amb la manca de centres de secundària que té la 

ciutat —a les Corts no hi ha cap institut—, s’hagi afirmat que en aquest edifici s’ubicarà un 

centre de formació professional. 

En darrer lloc, manifesta l’opinió del seu grup que el Govern ha gestionat malament aquesta 

situació des del començament, malgrat les iniciatives plantejades al Districte, les demandes de 

diàleg i el plenari extraordinari del Districte que es va celebrar, i demana el consens idoni per 

posar ordre en tot aquest caos i planificar bé. 

 

La Sra. BARCELÓ indica que, segons dades de la FaPaC, aproximadament 200 alumnes es 

quedaran sense plaça pública de P3 a Barcelona (aproximadament 86 famílies a l’Esquerra de 

l’Eixample, 21 a Sant Andreu, 50 a Gràcia, 10 a Sants, 50 a Guinardó i 16 al Poblenou), i 

pregunta quina resposta està donant el Consorci d’Educació a aquestes famílies, així com a les 

50 famílies que no tenen plaça pública al seu barri, cosa que succeeix especialment a l’Esquerra 

de l’Eixample i a Gràcia, i a la dotzena de famílies de l’Eixample que es van tancar al Consorci 

d’Educació per demanar una solució. Subratlla que una administració pública ha de generar 

respostes i no més problemes; posa de manifest que el Govern no ha complert el que va dir a les 

famílies a les quals va assegurar que si en fer la inscripció demanaven quatre instituts adscrits, 

se’ls garantiria una plaça a la seva zona, i manifesta el seu acord amb la Sra. Rognoni que en la 

planificació del Govern hi ha hagut una mica de caos. 

Manifesta sorpresa pel fet que no s’hagi ofert la possibilitat d’entrar a Ausiàs March, on hi ha 

sis places lliures, a quatre famílies que no han entrat on havien demanat, i pregunta per què no 

se’ls ha donat aquesta opció. 

Per acabar, expressa el vot favorable del seu grup. 

 

La Sra. BENEDÍ subratlla que l’aposta de les famílies per l’ensenyament públic ha d’anar 

acompanyada de l’esforç de totes les administracions i, per tant, entre altres coses, l’Ajuntament 

ha de donar una solució a la demanda no atesa de places públiques tant de P3 com de primer 

d’ESO per al curs 2018-2019. Afegeix que la manca de proporció entre l’augment de l’oferta i 

de la demanda requereix que el Consorci d’Educació treballi i dialogui per trobar una solució 

acordada amb les famílies, i comenta que tant el conseller com la nova direcció del Consorci 

d’Educació ja s’han reunit diverses vegades amb les famílies, i també hi ha hagut mediació amb 

el síndic. 

Agraeix que el grup proposant hagi acceptat l’esmena del seu grup, que ha estat plantejada, 

d’una banda, perquè el neguit generat davant la incertesa respecte a la continuïtat de l’escola 

Ausiàs March, el naixement de l’escola Anglesola i el debat sobre la configuració del mapa 

escolar de les Corts fa que calgui ser molt curosos amb el llenguatge, i per això el nou redactat 

de la proposició inclou una obligació de diàleg, debat i consens en contraposició a l’obligació 

del resultat que incloïa el redactat inicial. D’altra banda, l’esmena ve de l’opinió del seu grup 

que, en la mesura del possible, convindria mantenir grups de P3 a l’Ausiàs March fins a la fusió 

prevista amb l’escola Anglesola —cal tenir en compte que l’escola Ausiàs March, amb 

126 anys d’història, és la més antiga de les Corts i és important que sigui un projecte de futur en 
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el format que escaigui. 

A continuació, insisteix en la proposta del seu grup, inclosa a la mesura de govern d’educació 

del Districte, d’aprofitar el nou equipament escolar d’Anglesola i l’actual edifici de l’escola 

Ausiàs March per iniciar un projecte d’institut escola, que permetria una gran innovació i una 

millora al districte de les Corts. 

En darrer lloc, expressa el vot favorable del seu grup, que insisteix que, tal com es va demanar 

al Plenari de les Corts, tot el que es faci al districte en matèria de places escolars s’ha de fer 

d’acord amb la comunitat educativa. 

 

La Sra. ANDRÉS expressa el vot favorable del seu grup, que ha presentat una pregunta sobre la 

mateixa qüestió —en aquest moment s’acorda tractar-la conjuntament amb aquesta proposició 

del PP—, i posa en relleu que en l’informe que es va presentar al març sobre la preinscripció 

dels ensenyaments obligatoris es feien unes previsions que no s’han complert: s’hi afirmava que 

a P3 l’oferta estava garantida entre centres públics i concertats perquè hi havia un saldo positiu 

de 1.200 places, i només hi podia haver algun problema en una zona concreta d’escolarització 

de Gràcia, que es compensaria amb una altra zona de Gràcia i que, per tant, no hi hauria cap 

problema amb P3. Pel que fa a l’ESO, s’hi afirmava que s’havia analitzat la tendència de 

demanda dels darrers anys i s’hi donaria cobertura amb l’oferta prevista, perquè hi havia 

5.000 places de demandades i 5.800 d’ofertes. Subratlla que no s’han complert ni unes 

previsions ni unes altres i demana més cura a l’hora de fer-les perquè es facin correctament i no 

provoquin presses per resoldre situacions no previstes. 

Manifesta especial preocupació per l’augment de les ràtios com una de les solucions per 

resoldre la manca de places públiques de P3 —recorda que l’augment de ràtios ha estat un dels 

elements més criticats de la LOMQE— i comenta que els bolets tampoc no són la millor 

solució. Afegeix que la solució és crear més places públiques, i recorda que el sistema 

d’educació concertada es va crear com a dispositiu complementari amb la idea d’anar reduint 

els concerts a mesura que s’anessin incrementant les places de titularitat pública —actualment 

hi ha aproximadament el 52% de places concertades i el 48% de públiques—, per convertir 

l’accés a l’educació en un dret universal. 

Per acabar, diu al Sr. Essomba que no li ha agradat gens la referència que ha fet en el debat de 

la proposició del Grup de Cs corresponent al punt 7 sobre portar el sistema d’escoles bressol al 

precipici. Subratlla que demanar una tarifació més correcta no implica cap risc i que davant 

d’un precipici es troben les famílies que no arriben a finals de mes perquè han de pagar les 

escoles bressol o les que han de renunciar a l’escola bressol perquè no les poden pagar. 

Remarca que aquestes situacions són un precipici per a les famílies i, sobretot, per als infants 

pels quals tant el seu grup com el Govern i ERC han treballat intensament per garantir-ne 

l’accés a l’escola bressol de titularitat pública. Afegeix que el sistema d’escoles bressol s’ha fet 

créixer i s’ha fet sostenible gràcies a l’esforç conjunt de diversos grups en èpoques de 

profundíssima crisi econòmica, sense un sistema de tarifació i amb una Generalitat cada vegada 

més irresponsable, i expressa la profunda tristesa que li ha produït el comentari del comissionat, 

així com que se’ls hagi titllat d’irresponsables quan el Grup del PSC és molt responsable i sap 

molt bé el que fa. 

 

La Sra. ROVIRA proposa que aquesta proposició es tracti conjuntament amb la següent, del seu 

grup, ja que es refereix al mateix tema, per no fer dos cops el mateix debat, i concreta que la 

seva proposició demana la creació urgent d’una taula amb les famílies que s’han quedat sense 

plaça a l’escola pública —a algunes se’ls ha ofert plaça a l’escola concertada, però les famílies 

han insistit que es volen matricular a la pública— per resoldre la situació i el conflicte que s’ha 

generat mitjançant l’assoliment d’un acord vinculant que permeti a les famílies aconseguir una 

plaça pública per al curs vinent. 
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D’altra banda, expressa l’abstenció del seu grup en la proposició del PP, motivada pel fet que 

aquest grup és partidari d’ubicar a l’escola concertada o a la privada les famílies que no han 

aconseguit entrar a la pública i que l’Ajuntament se’n faci càrrec. 

 

La Sra. BENEDÍ constata que tothom està d’acord a ajuntar el debat de la proposició del Grup 

de la CUP amb aquest i dona pas a la intervenció del comissionat. 

 

El Sr. ESSOMBA diu a la Sra. Andrés que tothom comet errors i que ell entén que els grups 

que han donat suport a la proposició de Cs s’han equivocat, ja que, com ha explicat, el que 

demana és tècnicament inviable, i li pregunta com s’aconseguirien els 8 milions d’euros que 

serien necessaris per donar-hi compliment. Pregunta si per pagar aquests 8 milions s’haurien 

d’augmentar els impostos de manera que els paguessin totes les classes mitjanes de la ciutat, 

tant si necessiten una plaça d’escola bressol com si no, i subratlla que el Govern havia proposat 

a Cs una esmena perquè aquests diners poguessin sortir del conveni amb la Generalitat referent 

al finançament de l’escola bressol, una esmena que no va ser acceptada. 

A continuació, s’adreça a la Sra. Rognoni per dir-li que durant el mandat anterior no es va 

inaugurar cap centre públic de primària ni de secundària, a diferència del mandat 2007-2011, en 

què se’n van inaugurar 12. 

Dit això, informa que el 92% de les sol·licituds de P3 han entrat en primera opció i el 98,9%, en 

alguna de les opcions demanades i, en el cas de primer d’ESO, el 87% de les sol·licituds han 

entrat en primera opció i el 96,4%, en alguna de les opcions demanades (els percentatges són 

més baixos que en P3 per la continuïtat en bona part dels centres concertats entre primària i 

secundària). Indica que, per primer any, la demanda d’escola pública a la ciutat ha superat la 

demanda d’escola concertada a la preinscripció (124 famílies més). 

Assegura a la Sra. Rovira que avui es pot garantir, gràcies a l’esforç de l’Ajuntament i de la 

Generalitat en el si del Consorci, que cap família que ha demanat plaça en un centre públic hagi 

d’anar a un centre concertat, i afegeix que hi ha tres famílies a l’Esquerra de l’Eixample que 

havien demanat una escola concertada laica, se’ls ha atorgat una concertada religiosa i s’està 

fent tot el possible perquè puguin tenir un projecte d’acord amb la seva opció ideològica i els 

seus valors. 

Pel que fa a les escoles Anglesola i Ausiàs March i el grup de P3 amb sis alumnes, explica que 

la limitació actual en l’oferta prové del fet que la preinscripció inicial de sis famílies dona lloc a 

un grup cíclic que d’alguna manera ja està tancat, i que la previsió del Consorci era que si hi 

havia menys de dotze sol·licituds no es tancaria P3, sinó que les ofertes de P3 es compactarien 

en el marc d’un grup cíclic. 

Puntualitza que les famílies no s’han quedat sense plaça, sinó que d’ofici se’ls ha assignat una 

plaça que no és de proximitat o no s’ajusta a les seves opcions, i la setmana passada es va fer un 

increment extraordinari de 107 places públiques mitjançant tres grups addicionals a les escoles 

Ferran Sunyer, Pare Poveda i Font d’en Fargas, així com una ampliació de ràtio a 26 en centres 

públics de l’Esquerra de l’Eixample, la Vila de Gràcia i Gràcia Nova, propostes que tenen el 

suport dels centres educatius i de les famílies. Afegeix que ahir el Consorci d’Educació es va 

reunir amb aquestes famílies i s’ha fet una anàlisi família per família, perquè per al Consorci les 

famílies no són números, sinó persones amb un patiment i una situació molt difícil que s’està 

resolent de manera individualitzada. 

Per acabar, exposa que en el marc del procés de preinscripció s’han fet 24 reunions i se’n faran 

les que siguin necessàries, ja que això forma part de l’estil de governança i del model de treball 

del Govern per continuar millorant el sistema d’educació pública —l’increment del 2015-2019 

de 16 centres nous i 8 ampliacions estructurals de línia no és suficient i cal continuar treballant 

en aquesta direcció— i expressa el vot favorable del Govern a la proposició de la CUP i 

l’abstenció en el cas de la proposició del PP. 
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El Sr. VILLAGRASA diu al Sr. Essomba que precisament perquè per al Grup del PP les 

famílies tampoc no són números sinó persones amb problemes, la proposició era prou oberta i 

genèrica perquè el Govern hi pogués votar a favor i es pogués resoldre cada cas particular, i 

demana que abans que comenci el proper curs s’informi de quants nens s’han quedat sense 

plaça tant en escoles bressol com a P3 i a ESO i de com s’ha solucionat cada cas. 

Demana també que es mantingui el grup de P3 de l’escola Ausiàs March, per al qual hi ha 

quatre sol·licituds, i que abans que comenci el curs s’informi de si s’ha cobert el 100% de les 

sol·licituds; subratlla que existeixen solucions, i manifesta la seva abstenció en la proposició de 

la CUP, amb qui el seu grup no comparteix model en absolut. 

 

La Sra. ROGNONI manifesta sorpresa davant l’actitud d’avui del Sr. Essomba, que no 

coincideix amb la que té habitualment, i diu a la Sra. Andrés que durant el mandat anterior es 

van obrir 28 escoles bressol (23 de noves i 5 en substitució d’antics edificis); s’hi van invertir 

42,6 milions d’euros; es va obrir Escorial, Guinardó i Mediterrània i es va deixar a punt Petit 

Univers; es van invertir 9 milions en beques de menjador; es va fer una auditoria que va 

determinar que calia invertir més de 250 milions d’euros en escoles a llarg termini —durant 

almenys 31 anys no s’havia fet res en manteniment d’escoles—, i es va fer l’institut escola 

Roquetes, amb una inversió de 4 milions d’euros. 

Pel que fa a la proposició de la CUP, indica que el seu grup en comparteix la preocupació per 

les places públiques i pel model d’escola pública. En aquest sentit, assenyala que en el llarg 

debat que es va fer amb la ciutadania sobre les escoles bressol, es va parlar sobre el model de 

les escoles públiques i sobre les dificultats provocades per les places, el territori i els projectes 

singulars, i les persones afectades, les que necessiten aquests serveis, van subratllar que hi ha 

d’haver projectes singulars. Recorda que la Llei d’educació catalana estableix que cal respectar 

el principi de lliure elecció de places, de manera que cal dedicar esforços a fer projectes 

educatius singulars que siguin atractius, moderns i ofereixin el nivell necessari, i a condicionar 

els centres, molts dels quals necessiten actuacions urgents, com ara l’IES Consell de Cent, amb 

un batxillerat artístic en males condicions, o les escoles amb cadenes als lavabos que poden 

provocar talls als nens, perquè estan fetes d’acord amb els estàndards de fa molts anys. 

Per acabar, expressa el vot favorable del seu grup a la proposició de la CUP, motivat pel fet que 

està d’acord amb el que demana, encara que no en comparteixi els termes, les motivacions ni el 

model. 

 

La Sra. BARCELÓ manifesta preocupació pel fet que el Govern no hagi aprofitat les diverses 

oportunitats que ha tingut avui (compareixença, proposicions, etc.) per presentar una proposta 

d’acció per solucionar els problemes de l’educació a la ciutat pel que fa a la manca de places i a 

la tarifació social, entre altres coses. 

No entén que l’escola Ausiàs March tingui places lliures i no s’atorguin a les famílies que n’han 

demanat —exigeix al Govern que ofereixi aquestes places a aquestes famílies—, i que no es 

faci res per unes famílies preocupades davant els problemes que hi continua havent a dos mesos 

de l’inici del curs. Espera que el Govern es comprometi a presentar, a la propera sessió de la 

Comissió, solucions als problemes que han exposat tots els grups i que són problemes reals de 

les famílies, i que actuï en el mateix sentit al Consorci d’Educació. 

Subratlla que la situació actual és fruit d’una manca de gestió i de previsió i, per tant, cal 

rectificar per donar resposta a les famílies de tots els àmbits educatius de la ciutat, i el Govern 

no pot delegar la seva responsabilitat en altres administracions, independentment que cada grup 

demani a cada administració les responsabilitats corresponents. 

A continuació, expressa el vot favorable del seu grup a la proposició de la CUP, de qui discrepa 

en molts aspectes del model educatiu, però amb qui comparteix la necessitat de crear una taula 
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per donar solució a un problema real de les famílies —si aquesta taula s’hagués fet abans, 

s’hauria pogut preveure la situació—, i clou la intervenció demanant al Sr. Essomba que 

possibiliti aquest debat de tots els grups per donar una resposta efectiva a les famílies. 

 

La Sra. BENEDÍ expressa el vot favorable del seu grup a la proposició de la CUP i subratlla 

que mesures com la de l’oficina única de matriculació als districtes han ajudat molt perquè el 

procés sigui molt menys angoixant i molt més transparent. D’altra banda, posa de manifest que 

el Consorci s’ha reunit amb totes les famílies o pràcticament amb totes per resoldre les 

qüestions que angoixen profundament les famílies en període de matriculació. 

 

La Sra. ANDRÉS expressa el vot favorable del seu grup a totes dues proposicions i manifesta el 

desig que es continuïn buscant solucions per a les famílies i no hi torni a haver manca de 

previsió o allò que ha provocat els problemes actuals. 

Tot seguit, diu al Sr. Essomba que per trobar els 8 milions que serien necessaris per donar 

compliment a la proposició de Cs simplement caldria prioritzar en el pressupost municipal, que 

és bastant extens i del qual cada any sobren diners, i diu a la Sra. Rognoni que les 29 escoles 

bressol a les quals ha fet referència s’havien acabat en el mandat 2007-2011. 

Subratlla que el Govern ha de fer unes bones previsions per evitar que sorgeixin problemes en 

el període de preinscripció com els que han sorgit, i que cal que tothom treballi per aconseguir 

més places públiques i anar reduint, en la mesura del possible, els concerts. Observa, però, que 

molts concerts es troben als barris i es distingeixen molt poc de les escoles públiques per 

l’entorn, l’alumnat, el funcionament i les maneres de fer, i fan una tasca molt complementària a 

la pública que mereix un reconeixement. 

 

El Sr. ESSOMBA assegura al Sr. Villagrasa que a la ciutat de Barcelona cap infant de 3 anys 

que vulgui una plaça escolar es queda sense, i subratlla que el PP ha fet molt de mal a 

l’educació pública amb retallades i reforç de concerts d’escoles que no mereixen estar 

concertades, fets que s’allunyen molt del discurs que ha fet avui. 

A continuació, remarca que tant el Govern com el Consorci han estat contínuament en contacte 

amb les famílies —com ha dit, s’han fet fins a 24 reunions—, amb qui permanentment s’ha 

dialogat, de manera que entén que l’actuació en aquest sentit ha estat la correcta. 

Per acabar, i pel que fa a la manca de previsió, assenyala que per primer cop a la ciutat es 

començarà un institut amb l’edifici completament adequat, i la previsió i la planificació amb 

què s’ha treballat permetrà no haver de recórrer als mòduls provisionals, i donarà facilitats al 

pressupost municipal. 

 

La Sra. Ortiz expressa l’abstenció de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del PSC, la 

Sra. Rognoni expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló 

expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, el 

Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa l’abstenció de la 

CUP. S’APROVA amb el redactat següent: 

 

La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esport acorda instar al Govern municipal a donar 

solució a la demanda no atesa de places escolars públiques de P3 i ESO per al curs 2018-

2019, així com a buscar una solució pactada amb els diferents agents afectats per tal de 

mantenir un grup de P3 a l’Escola Ausiàs March per al proper curs. Aquesta decisió estarà 

subjecte a que al final del procés de matriculació hi hagi 12 alumnes matriculats en aquesta 

escola. 
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Del Grup Municipal CUP: 

 

11.-  (M1519/9256) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Que el Govern convoqui 

una taula de manera urgent, en el termini d’una setmana, amb les diferents famílies que es 

troben en la situació de no poder accedir a les places de l’escoles públiques. Així doncs, que en 

el marc d’aquesta taula es posin sobre la taula les solucions necessàries, per tal d’arribar a un 

acord que sigui vinculant i que ofereixi solucions per tal de fer que aquestes places públiques 

esdevinguin una realitat. 

 

(Punt tractat conjuntament amb el punt anterior) 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de BC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del 

PSC, la Sra. Rognoni expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. 

Barceló expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, el 

Sr. Villagrasa expressa l’abstenció del PP i la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la 

CUP. S’APROVA. 

 

b)  Proposicions amb contingut de Declaració institucional 

c)  Precs 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

12.-  (M1519/9265) Que es garanteixi dins del recinte de Can Batlló i en el marc de l’escola institut 

3-16 que es farà, una nova Escola Bressol Municipal, a ser possible a prop de l’edifici de la 

futura escola de Can Batlló, per poder desenvolupar una projecte educatiu compartit i d’aquesta 

manera donar resposta a les demandes de la comunitat educativa. 

 

La Sra. ROGNONI exposa que s’estan definint els metres de Can Batlló, un espai molt gran, i 

el Govern ja va fer la nota de premsa corresponent sobre aquesta qüestió, en què es va arribar a 

un acord de crear un institut escola per al projecte educatiu de Cal Maiol, una escola que ha fet 

un esforç impressionant, i demana que s’aclareixi quants metres quadrats es perdran amb el 

trasllat a Can Batlló per a l’escola i que es confirmi si l’institut escola està garantit. Observa que 

la construcció de 1.500 habitatges farà que hi hagi molta població infantil i, per tant, molta 

demanda d’aquest equipament. 

D’altra banda, assenyala que l’escola bressol de la futura escola de Can Batlló, que formaria 

part del mateix projecte, s’hauria d’ubicar en un edifici proper, i demana que s’aclareixi la 

informació que diu que els metres quadrats que s’han perdut es destinaran a una altra escola al 

davant que es diu Arcàdia, que no és pública. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Educació.  

 

El Sr. ESSOMBA indica que sempre que un grup de l’oposició fa una proposta, el Govern 

l’estudia, i diu a la Sra. Rognoni que depèn d’ella que Cal Maiol sigui un institut escola, ja que 

tant el Govern municipal com l’equip tècnic del Consorci hi estan a favor i només hi posava 

traves la Direcció General de Centres, que depèn del seu partit. Espera que amb el canvi de 

responsables en el si de la Conselleria d’Ensenyament es recuperi la complicitat de la 

Generalitat i, per tant, es garanteixi que hi hagi un institut escola i assegura que el Govern 

municipal treballarà intensament en aquesta direcció. 

A continuació, exposa que al PGM en vigor, l’última modificació del qual va ser aprovada amb 

l’abstenció del Grup Municipal Demòcrata, que no hi va presentar cap esmena, hi ha 5.000 m
²
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reservats per a equipaments educatius per a institut escola, però no hi havia cap previsió 

d’escola bressol. Tanmateix, els equips tècnics de l’Institut Municipal d’Educació són 

conscients de la manca d’oferta pública d’escola bressol a l’entorn i es plantegen, en la 

planificació que s’està fent per als propers anys, fer una escola bressol a l’entorn de la Bordeta 

(no necessàriament al recinte de Can Batlló), que tindrà continuïtat amb el projecte educatiu de 

l’institut escola. 

 

La Sra. BENEDÍ constata amb el Govern que el prec no s’accepta, ja que s’ha dit que es farà 

una escola bressol, però no en el recinte de Can Batlló. 

 

El Sr. ESSOMBA afegeix a la seva explicació que el projecte de l’escola Arcàdia està en estudi 

però encara no s’ha arribat a cap conclusió ni s’ha pres cap decisió. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal ERC: 

 

13.-  (M1519/9259) Que el Govern municipal presenti un informe per escrit, durant la celebració de 

la present Comissió, de les actuacions realitzades a la xarxa d’instal.lacions esportives 

municipals de la ciutat durant aquest mandat, amb les dades exactes de les inversions, 

manteniments i adaptacions, i dades territorialitzades de les mateixes. 

 

La Sra. BENEDÍ exposa que el 4 de juny la comissionada d’Esports, per rebatre un article del 

president del Consell Escolar de l’Esport de Barcelona que afirmava que el Govern havia estat 

inactiu en l’àmbit esportiu, va publicar un article d’opinió a La Vanguardia que xifrava la 

inversió en la xarxa d’instal·lacions municipals esportives en prop de 70 milions d’euros als 

pressupostos municipals durant tot el mandat. Amb l’objectiu que s’aclareixi aquesta qüestió, el 

seu grup presenta aquest prec, que enuncia. 

 

La Sra. CARRANZA puntualitza que l’article no era del president del Consell Escolar de 

l’Esport de Barcelona, sinó de la Unió de Federacions de Catalunya, i manifesta la satisfacció 

del Govern pel fet que aquest sigui el mandat amb l’import més alt del PIM en matèria 

esportiva des de fa molts mandats i perquè s’hagi invertit més a les zones que més ho 

necessitaven, com ara Sant Andreu. 

Concreta que la inversió ascendeix a 71.791.442 euros, dels quals 17.550.000 s’executen 

directament des de l’IBE —hi ha l’informe amb tot el detall—, 26.949.000 s’executen 

conjuntament amb BIMSA i 27.291.000 s’executen des dels districtes conjuntament amb 

BIMSA. Comenta que en els 71.791.000 euros no hi ha comptabilitzats els 9,5 milions que 

s’inverteixen a través del Pla de Barris, que inclou projectes esportius, alguns d’una dimensió 

considerable, de manera que la inversió total ascendeix a més de 80 milions d’euros. 

Afegeix que dels 44,5 milions d’euros corresponents a la inversió que depèn directament de 

l’IBE o de l’IBE amb BIMSA ja s’ha executat el 60%; hi ha a punt de licitar tres o quatre 

projectes importants; s’està a punt d’inaugurar la segona fase de l’Horta i un nou CEM al Turó 

de la Peira (Nou Barris); s’han fet moltes adequacions de llicències ambientals, grans 

manteniments de centres esportius, canvis de gespa a diferents camps de futbol, la rehabilitació 

del velòdrom d’Horta, col·locació de tartans a Can Dragó i Mar Bella i moltes més actuacions, 

que es recolliran a l’informe sol·licitat, que es facilitarà al més aviat possible —no s’ha pogut 

enllestir perquè manquen algunes dades dels districtes. 
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La Sra. BENEDÍ agraeix l’acceptació del prec i espera que l’informe sobre els 80 milions 

d’inversió es faci arribar a tots els grups. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal PSC: 

 

14.-  (M1519/9283) Que en el marc del Consorci Sanitari de Barcelona s’insti al Departament de 

Salut de la Generalitat de Catalunya per tal que doti al CAP de La Sagrera d’un servei de 

Pediatria en relació amb el volum de població atesa, així com s’elabori un programa de 

formació específica, per tal que els professionals de la Primària puguin assumir algunes visites 

de Pediatria, mentre no es disposin de més especialistes. 

 

La Sra. ANDRÉS formula el prec i exposa que el CAP a què fa referència atén 4.400 menors i 

l’any 2017 va atendre més de 18.000 visites de pediatria i més de 10.000 visites d’infermeria 

pediàtrica, i tenia assignats quatre pediatres però de moment per al setembre només en 

tindrà un. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada de Salut. 

 

La Sra. TARAFA indica que el Govern accepta el prec, i subratlla que tant l’Ajuntament com el 

Districte han batallat amb l’objectiu d’aconseguir els serveis necessaris als diferents CAP 

parlant amb l’ICS, amb el Consorci i amb la Conselleria, i s’ha aconseguit que al setembre al 

CAP Sagrera hi hagi, segons el CatSalut, tres pediatres. Reconeix que no són els quatre que es 

necessiten, però observa que hi ha una manca de pediatres, no només per les retallades, sinó per 

problemes de relleu en el personal. 

Afegeix que s’ha demanat a la Generalitat, en el si del Consorci Sanitari de Barcelona, que 

faciliti el pla de pediatria que s’aplicarà per assegurar més pediatres —ella va parlar 

personalment amb el gerent de l’ICS i del Consorci Sanitari—, i el 25 de juny hi ha una reunió 

per parlar-ne, paral·lelament al procés de solució del problema del CAP de la Sagrera, per al 

qual caldrà aconseguir el quart pediatre. 

Comenta que, si bé la responsabilitat en aquest cas és de CatSalut, el Govern municipal s’hi ha 

posat a disposició dins el Consorci Sanitari amb corresponsabilitat per afrontar el problema 

conjuntament i en la reunió del dia 25 es continuarà pressionant, com fins ara, en la mesura del 

possible. 

 

La Sra. ANDRÉS agraeix l’acceptació del prec i tota la mobilització ciutadana que hi ha hagut 

des del primer moment per reivindicar un servei tan necessari, i posa en relleu que fa com a 

mínim una dècada que hi ha dèficit de pediatres perquè no hi ha prou especialistes, de manera 

que cal un pla per a Barcelona i per a tot Catalunya per evitar que l’atenció pediàtrica es 

traslladi a l’atenció primària. 

Afegeix que l’atenció primària ha patit una època de retallades molt importants i els metges 

d’aquest servei s’han vist sotmesos a molta pressió. En aquest sentit, recorda la vaga que es va 

fer en què els metges es posaven xapes amb els minuts d’atenció que necessitaven, i observa 

que el servei pediàtric requereix una atenció diferent atès que els pacients són infants. 

Per acabar, demana que l’Ajuntament faci valer el 40% de presència que té al Consorci Sanitari. 
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La Sra. TARAFA entén que es fa valer aquest 40% i més; subratlla que s’han fet reunions amb 

veïns, usuaris i treballadors i s’ha avançat gràcies a l’empenta que s’ha donat tant al Consorci 

Sanitari com al Districte, i comunica que quan hi hagi el pla de llarg termini de pediatria es 

compartirà amb tots els grups tant per escrit com oralment. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

15.-  (M1519/9289) Que el Govern municipal anomeni Escola Model a l’escola que s’instal.li al 

recinte de l’antiga presó Model. 

 

El Sr. VILLAGRASA enuncia el prec, que entén que ajudaria a canviar les connotacions que té 

ara mateix la paraula model a l’Eixample, i demana que s’aclareixi si és cert que el Govern s’ha 

plantejat que l’escola a la qual fa referència el prec es digui Xirinacs. 

 

El Sr. ESSOMBA diu al Sr. Villagrasa que aquest prec és coherent amb la forma d’entendre la 

participació en l’educació del PP, partit que a la LOMCE va establir que els consells escolars no 

fossin òrgans amb poder de decisió vinculant, sinó que fossin merament consultius, i incloïa 

mesures com les direccions professionalitzades, pròpies d’un model que el Govern no 

comparteix. Exposa que el Grup de BC entén que l’educació i la comunitat educativa s’han de 

gestionar a partir del diàleg i la participació, motiu pel qual ha transformat totes les mesures i 

els reglaments vinculats als processos participatius del Consell Escolar de la ciutat i de districte, 

i hi ha fomentat al màxim el diàleg. 

Dit això, indica que el prec no s’accepta, ja que el Govern entén que qui té la capacitat de 

decidir com s’ha de dir la comunitat educativa d’una escola és la mateixa comunitat educativa, i 

ni l’Ajuntament ni cap altra instància han d’imposar cap nom a cap escola, que decideix el nom 

en funció de les característiques del seu projecte educatiu i de la comunitat educativa. 

 

El Sr. VILLAGRASA diu que si l’actuació del PP en matèria educativa fos tan dolenta, Pablo 

Iglesias no voldria portar el seu futur fill a un col·legi d’un municipi governat pel PP, en una 

comunitat autònoma governada pel PP i que ell mateix ha posat com a exemple de 

funcionament de col·legi públic. D’altra banda, pregunta qui va proposar anomenar Xirinacs 

l’escola que s’ha d’ubicar al recinte de l’antiga presó Model, i demana al Govern que 

desaconselli a la comunitat educativa aquesta opció, ja que el Sr. Xirinacs defensava ETA i 

afirmava que el Govern espanyol torturava mentre que ETA «només matava». Subratlla que 

posar el nom de Xirinacs a una escola és posar-hi el nom d’un defensor d’ETA i no tenir en 

compte tot el mal que ha fet la banda i les tortures a què ha sotmès els seus segrestats. 

 

El Sr. ESSOMBA diu al Sr. Villagrasa que ha fet dues referències extemporànies, ja que s’ha 

referit al Sr. Iglesias i a ETA, i assenyala que, precisament per respecte a les víctimes d’ETA, 

no respondrà a cap comentari sobre aquesta qüestió. 

Dit això, manifesta el desig que el Govern aconsegueixi aviat amb el Sr. Villagrasa la mateixa 

complicitat que tenia amb la regidora que el va precedir, la Sra. Esteller, i diu que la manca 

d’experiència d’ell a la Comissió fa que encara no sàpiga quins en són el to i les 

argumentacions habituals. 

 

Es dona per tractat. 
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d)  Preguntes 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

16.-  (M1519/9266) Quin és el capteniment del Govern municipal referent a la situació actual i de 

futur de l’Oficina d’Atenció als Clubs? 

 

La Sra. FANDOS formula la pregunta i recorda que l’Oficina d’Atenció als Clubs va ser creada 

el mandat anterior per mandat del Pla Estratègic de l’Esport, vigent fins al 2022, i oferia suport 

a les entitats i els clubs esportius de la ciutat amb assessorament jurídic, laboral, fiscal, 

comptable, etc. Afegeix que des del primer dia havia estat gestionada per la Unió de 

Federacions Esportives de Catalunya, i la gestió va ser un èxit tant pel que fa a l’atenció com 

pel que fa als resultats: dels 940 clubs de la ciutat, 556 van ser usuaris de l’oficina; 473 van 

rebre assessorament comptable; 362, assessorament fiscal; 299, assessorament jurídic, i 210 

sobre protecció de dades, i es van fer 16 tallers i 382 assessoraments sobre subvencions, entre 

altres coses. 

D’altra banda, comenta que el seu grup no té constància que es prevegi renovar amb la UFEC la 

gestió de l’oficina, que entén que està tancada, ni que s’hagi tret cap concurs o s’hagi obert en 

una altra ubicació. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula la comissionada d’Esports.  

 

La Sra. CARRANZA comenta que, com s’ha dit, l’Oficina d’Atenció als Clubs es va posar en 

funcionament el mandat anterior arran de la inclusió d’aquesta en el Pla Estratègic 2012-2022 

—fins i tot va esdevenir un pla director d’actuació—, i des del començament es va cobrir amb 

una subvenció i era gestionada per la Unió de Federacions Esportives a Catalunya (UFEC). 

Assenyala que la valoració del Govern de la primera etapa de funcionament també és molt 

positiva, ja que la qualitat tant dels assessoraments com de les càpsules formatives va ser 

excel·lent, i per això el Govern municipal, convençut de la necessitat de mantenir aquesta 

oficina i amb l’objectiu de donar resposta a la idea inicial, en vetllarà per la continuïtat, la 

potenciació i la millora. Aquest objectiu ha provocat que el servei es municipalitzi: aquest 

servei municipal va començar a funcionar l’1 de gener d’enguany i la idea era treure un concurs 

que millorés el servei. Per això, el plec inclou condicions com que l’espai proposat on hi hagués 

l’oficina fos un espai municipal; la garantia d’una atenció al públic més àmplia i amb franges 

més àmplies; que les entitats destinatàries no siguin només clubs, sinó també altres entitats, fins 

i tot empreses, cooperatives i clubs esportius sense afany de lucre que facin l’activitat a 

Barcelona encara que no hi tinguin la seu social, o que l’Oficina mantingui i verifiqui el cens 

d’entitats esportives de la ciutat. 

Explica, però, que aquest va ser el primer projecte que es va haver de sotmetre a la nova Llei de 

contractes del sector públic, en vigor des del 9 de març, i això, malauradament, ha obligat a 

endarrerir el concurs, la convocatòria del qual es preveu que surti aquesta setmana. 

Per acabar, comunica que el servei es dirà Servei d’Atenció Esportiva de Barcelona (SAEB). 

 

La Sra. FANDOS lamenta que en aquests moments no estigui en funcionament un servei que 

funcionava amb èxit, i puntualitza que abans el servei també era municipal, però es prestava 

amb els experts del tercer sector i amb qui més en sabia, la UFEC, que, a més, ja disposava d’un 

servei en la mateixa línia i, per tant, se’n podien optimitzar els recursos. 

D’altra banda, manifesta el desig que en aquest cas no passi com ha passat amb altres 

equipaments esportius que s’han deixat de donar a clubs i han acabat guanyant el concurs 

empreses —subratlla que en aquest mandat és habitual, quan es diu que es municipalitza un 
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servei, donar-lo a empreses i treure’l a gent del tercer sector, cosa que ha passat, per exemple, 

en l’àmbit social. 

 

Es dona per tractada. 

 

Del Grup Municipal Cs: 

 

17.-  (M1519/9269) Quines accions concretes s’han realitzat des del Govern municipal per tal 

d’ajudar als menors no acompanyats (MENA) que es troben a la ciutat de Barcelona? 

 

La Sra. BARCELÓ formula la pregunta, referent a uns menors que poden ser vulnerables a 

conductes de risc com ara el consum de substàncies. 

 

La Sra. ORTIZ respon que s’han dut a terme moltes accions i recorda que quan es detecta un 

menor cal avisar Mossos d’Esquadra i Fiscalia, perquè l’Ajuntament no en pot assumir la tutela, 

una de les qüestions que s’està tractant en el marc del Consorci de Serveis Socials atès el 

creixement del fenomen. Informa que el desembre del 2017 hi havia 733 MENA acollits als 

centres de Barcelona ciutat, i que ja el 2016 es va demanar una reunió amb la Delegació del 

Govern en què es va presentar un informe a partir de les dades dels equips de carrer i 

dels equips d’atenció a la infància i l’adolescència (EAIA). 

Observa que, tal com s’ha plantejat a la Generalitat, cal una visió integral, ja que no es pot fer 

una divisió estricta entre menors i majors d’edat com si en fer els 18 anys una persona deixés de 

ser vulnerable, i exposa que amb els recursos propis de la ciutat el 2017 es van atendre 

265 joves que venien amb aquesta procedència; als centres de dia el 2017 van ser atesos 

529 joves de la ciutat pels serveis municipals; s’ha creat el centre Maria Feixa, per a joves sense 

llar —totes les places estan ocupades i el 88% són extutelats—, i amb la Generalitat i la 

DGAIA s’ha impulsat una taula específica per tractar la situació dels menors no acompanyats, 

no només durant la tutela, sinó també un cop fets els 18 anys, ja que molts continuen en una 

dinàmica de carrer. Afegeix que s’han ampliat els equips de carrer per a la detecció. 

D’altra banda, comenta que es disposa de les dades sobre quantes de les persones detectades 

van ser reconegudes com a menors i, per tant, han entrat en el procés de tutela —la majoria— i 

s’ha millorat la relació amb Salut, per exemple, quan existeixen dinàmiques de consum —

Generalitat i Ajuntament han promogut un equipament per tractar aquesta problemàtica 

específica. 

En darrer lloc, subratlla que cal ser conscients que el fenomen afecta tota la península i que, per 

tant, calen millores substancials en l’àmbit estatal per coordinar-se i destinar recursos a una 

bona atenció. 

 

La Sra. BARCELÓ agraeix les explicacions de la Sra. Ortiz i posa en relleu la necessitat que 

totes les administracions treballin conjuntament per donar una solució als menors estrangers no 

acompanyats —també quan fan els 18 anys— i a situacions lamentables com la que es va viure 

el 2017 a la Ciutat de la Justícia, on es va vulnerar l’article 35 de la Llei d’estrangeria i els 

menors es trobaven en una situació de vulnerabilitat i van patir molt. 

A continuació, manifesta la preocupació del seu grup per la ràtio educadors-menors als centres 

de menors no acompanyats, que a Catalunya és d’un educador per cada set menors mentre que 

al País Basc, per exemple, és d’un educador per cada tres menors. Demana al Govern que quan 

es reuneixi amb la Generalitat li demani l’augment d’educadors per menors, i que es facilitin 

més eines a uns professionals que fan una feina excel·lent amb els recursos que tenen, però 

necessiten més i millors recursos per facilitar el vincle amb els menors i oferir-los unes 

condicions dignes. 
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Per acabar, assenyala que caldria fer una reunió amb tots els grups municipals perquè el Govern 

facilités les dades referents a l’atenció que han rebut els menors de Barcelona, així com posar 

èmfasi en la prevenció, per a la qual cosa caldria augmentar encara més el nombre d’educadors 

de carrer. 

 

Es dona per tractada. 

 

18.-  (M1519/9270) Quins programes socials ha realitzat el Govern municipal per ajudar als 

venedors ambulants irregulars que es troben a prop del Mercat dels Encants i estan en situació 

de vulnerabilitat social? 

 

La Sra. BARCELÓ formula la pregunta i comenta que, si bé el Govern ha fet una gestió eficaç 

de la venda ambulant irregular i hi ha mesures de protecció al comerç de la ciutat, aquesta 

pregunta fa referència concretament a les persones en situació de vulnerabilitat social —cada 

cop en són més— que venen tot tipus de productes, sovint trobats a les escombraries, al 

tristament conegut com «el mercat de la misèria», a prop del Mercat dels Encants. 

 

La Sra. ORTIZ exposa que l’Ajuntament va fer un informe, liderat per Serveis d’Intervenció 

Social i treballat conjuntament amb Guàrdia Urbana i Serveis de Districte, per identificar els 

perfils dins del fenomen, i es va detectar que el 67% de les persones del mercat de la misèria 

resideixen a la ciutat de Barcelona, i el mercat és sobretot un punt de trobada, de socialització i 

d’intercanvi, i no un espai de lucre, de venda ambulant com es coneix tradicionalment. Subratlla 

que aquesta anàlisi era necessària per abordar el fenomen d’una manera adient. 

Afegeix que més del 60% d’aquestes persones són ateses per Serveis Socials, i el 10%, pel 

Servei d’Intervenció Social —l’atenció es fa als centres d’aquests serveis, no pas al mercat—, i 

observa que el fenomen està relacionat amb una situació de pobresa i de precarietat: el 30% 

afirma que duu a terme algun tipus d’activitat laboral, el 22,9% amb contracte. 

Comenta que aquests fenòmens no només es treballen a partir de la gestió de l’espai i de la 

venda ambulant, sinó que hi ha intervenció social, si bé aquesta no pot substituir les garanties 

de renda o la precarietat laboral, present no només a la ciutat de Barcelona. 

Per acabar, puntualitza que els educadors fan intervenció social, no expulsió de l’espai, i que la 

gestió de l’espai públic es fa mitjançant les autoritats competents. 

 

La Sra. BARCELÓ manifesta sorpresa davant la resposta de la Sra. Ortiz. No entén que 

normalitzi la situació d’unes persones en situació de vulnerabilitat que moltes vegades venen 

productes que es troben a les escombraries com si anessin al mercat de la misèria a fer una 

activitat lúdica, i demana tractar amb el màxim respecte les condicions de vulnerabilitat que 

poden tenir aquestes persones. 

Torna a formular la pregunta (quins projectes socials s’han fet per ajudar aquestes persones); 

assegura que el mercat de la misèria, que ha visitat, no es pot considerar un punt de trobada 

social; afirma que s’ha posat de manifest el fracàs de les polítiques socials davant la venda 

ambulant irregular, i demana que, si no es dona resposta ara a la pregunta, es faciliti per escrit. 

 

La Sra. ORTIZ respon que el que s’ha posat de manifest és una situació de pobresa; subratlla 

que els Serveis Socials actuen per combatre la pobresa extrema que hi ha a Barcelona i arreu del 

país, i assegura que el Grup de Cs l’únic que fa és utilitzar com a eina d’instrumentalització 

política tot allò que té a veure amb situacions de vulnerabilitat. 

 

Es dona per tractada. 
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Del Grup Municipal ERC: 

 

19.-  (M1519/9260) Quants equipaments municipals per a persones grans estan dotats de 

desfibril.ladors? 

 

La Sra. CAPDEVILA posa de manifest que les malalties cardiovasculars afecten 

majoritàriament la gent gran (el 70% d’aquestes malalties les pateixen persones de més de 

65 anys) i continuen sent la principal causa de mortalitat, i assenyala que, davant d’una aturada 

cardíaca, l’ús d’un desfibril·lador en els primers moments pot ser essencial per recuperar la 

persona afectada i, potser, salvar-li la vida. 

Recorda que fa un any el seu grup va presentar un prec per demanar que es dotessin de 

desfibril·ladors els casals de gent gran municipals, i la Sra. Tarafa va respondre que 

l’Ajuntament tenia desfibril·ladors en instal·lacions municipals allà on marcaven els dos decrets 

que regulen la ubicació i l’ús d’aquests aparells, i que es treballava en un programa de 

ressuscitació cardiopulmonar que establiria on calia ubicar desfibril·ladors. Comenta que el 

Govern va acceptar el prec parcialment, va dir que en tres mesos hi hauria la valoració sobre en 

quins centres de gent gran calia posar desfibril·ladors i es va oferir a facilitar aquesta 

informació per escrit, com també la llista dels centres de gent gran en què ja n’hi ha 

d’instal·lats. Tanmateix, un any després no s’ha facilitat cap resposta, motiu pel qual el seu grup 

torna a presentar la pregunta, que enuncia. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada de Salut. 

 

La Sra. TARAFA reconeix que a Catalunya hi ha moltes morts cardíaques sobtades (3.500) i 

que els desfibril·ladors poden ajudar a solucionar aquests casos sempre que es compleixin tres 

condicions (que el desfibril·lador sigui accessible, que les persones que el faci servir el sàpiga 

fer servir i tingui formació per fer-ho, i que l’actuació estigui en tot moment coordinada amb el 

SEM), però insisteix que l’Ajuntament compleix els dos decrets referents a desfibril·ladors, de 

manera que aquests estan instal·lats a la ciutat d’acord amb la normativa. 

Informa que arran del prec del Grup Municipal d’ERC, es va crear una comissió de treball, de la 

qual formen part el SEM, la Divisió de Protecció Civil i Prevenció, la Guàrdia Urbana, la 

Societat Científica de Ressuscitació Cardíaca, el Departament de Prevenció de Riscos Laborals 

i l’Ajuntament, que va avaluar la situació de Barcelona pel que fa a desfibril·ladors i va 

considerar que era molt més efectiu disposar de desfibril·ladors mòbils que col·locar-los en 

llocs fixos —ja hi ha els desfibril·ladors en llocs fixos que hi ha d’haver—, i ja hi ha 90 unitats 

de la Guàrdia Urbana que porten desfibril·ladors i estan formades per emprar-los en coordinació 

amb el SEM. El Govern entén que la presència de desfibril·ladors a la ciutat, si se sumen els 

aparells fixos i els mòbils, és suficient per donar resposta a la problemàtica, i per això no es 

considerar necessari instal·lar-ne a centres de gent gran, on actualment no n’hi ha cap. Indica, 

però, que s’anirà fent un seguiment de la qüestió i, si escau, s’hi faran modificacions. 

 

La Sra. CAPDEVILA manifesta sorpresa pel fet que s’hagi trigat un any a donar una resposta i 

per la mateixa resposta, que considera deplorable. Subratlla que la lògica diu que és 

imprescindible dotar els casals de gent gran amb desfibril·ladors, atès que un 70% de les 

persones més grans de 65 anys tenen afectacions cardiopulmonars i la majoria dels usuaris 

d’aquests centres pertanyen a aquesta franja d’edat, i observa que en molts poliesportius hi ha 

desfibril·ladors perquè també són un lloc on hi ha més probabilitat que s’hagin d’emprar. 

 

La Sra. TARAFA remarca que quan el Grup d’ERC va presentar el prec, tots els professionals 

que ha esmentat van començar a treballar per trobar la solució més eficient, i es va concloure 
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que aquesta consistia a mantenir els desfibril·ladors fixos que ja hi havia i que 90 unitats de la 

Guàrdia Urbana treballessin en coordinació amb el SEM. 

 

Es dona per tractada. 

 

Del Grup Municipal PSC: 

 

20.-  (M1519/9284) Que se’ns informi sobre quines accions s’han decidit per donar resposta a les 

famílies que s’han quedat sense opció per a la matriculació en centres públic dels seus fills pel 

proper curs en els cicles infantils. 

 

Es dona per tractada. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

21.-  (M1519/9290) Quants i quins expedients ha obert l’Ajuntament a propietaris que per haver 

llogat ocasionalment el seu pis, quins d’aquests expedients han acabat amb sancions, quines 

sancions se’ls ha imposat a cadascun i quines sancions s’han cobrat, en quines dates, quin ha 

estat l’import de cadascuna d’aquestes sancions, quins litigis té l’Ajuntament com a 

conseqüència d’aquests expedients sancionadors, quins recursos s’han presentat contra 

l’Ajuntament, i en quin estat es troba cadascun d’aquests? Sol·licitem disposar d’una còpia per 

escrit de la resposta que es doni en aquesta Comissió. 

 

El Sr. VILLAGRASA formula la pregunta i comenta que de vegades les sancions són 

desproporcionades, ja que un propietari que llogui un cop el seu pis durant quinze dies és 

sancionat amb 60.000 euros de multa. 

 

El Sr. MONTANER subratlla que la lluita contra els apartaments turístics il·legals ha 

caracteritzat l’Ajuntament, les mesures del qual han servit de model a altres ciutats. 

Dit això, comunica que s’està aplicant l’article 50 bis de la Llei de turisme, que estableix que 

els pisos han de comunicar l’inici d’activitat i, si no ho fan, incorren en una falta greu per la 

qual es poden imposar multes d’entre 30.000 i 600.000 euros. Afegeix que es va anar posant la 

multa de 30.000 euros fins que a l’abril del 2017 la Llei d’acompanyament de pressupostos va 

marcar que podia ser de 60.000, i que 600.000 és la que s’ha posat dues vegades a Airbnb. 

D’altra banda, informa que s’ha augmentat el nombre d’inspectors i visualitzadors i que del 

juliol de 2016 al juliol de 2017 s’han obert 6.197 expedients, dels quals 3.473 han estat 

sancionadors (dades d’un any de pla de xoc). 

 

El Sr. VILLAGRASA agraeix les dades facilitades, que el seu grup estudiarà amb detall quan li 

siguin facilitades per escrit. 

 

Es dona per tractada. 

 

e)  Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

22.-  (M1519/9280) Que el Govern municipal informi sobre l’estat d’execució de la proposició 

aprovada dins de la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports al març de 2017, amb el 

següent contingut: (M1519/5828) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al 
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Govern municipal a que dins del Mapa d’instal·lacions esportives de Barcelona que s’està 

elaborant s’inclogui un Pla de millora i manteniment dels equipaments esportius municipals i de 

suport als clubs esportius de la ciutat, que hauria de preveure: a) Actualització de la diagnosi de 

la situació actual dels equipaments esportius municipals i les seves necessitats i possibles 

mancances. b) Diagnosi de la situació actual dels clubs esportius que requereixen suport en 

aquest moment per al manteniment i millora de les seves infraestructures. c) Programació de 

mesures de millora dels equipaments esportius municipals, prenent especial atenció sobre els 

equipaments esportius de districte. I que, en paral·lel es posi en marxa una línia d’ajuts per a la 

millora dels equipaments esportius dels clubs o associacions esportives sense afany de lucre. 

 

La Sra. FANDOS enuncia la proposició que el seu grup porta a seguiment per segon cop i 

recorda que el primer cop, al març, es va acordar que el Govern facilitaria la informació per 

escrit, cosa que no ha fet. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada d’Esports. 

 

La Sra. CARRANZA demana disculpes per no haver facilitat per escrit la informació que 

facilitarà ara (s’ofereix a enviar-la). 

Assenyala que des que es va fer el Pla d’Instal·lacions Esportives de Catalunya (PIEC), 

Barcelona no havia estat capaç de tirar endavant un mapa d’instal·lacions propi amb els 

requisits del PIEC i, per primer cop a la història de l’Ajuntament, s’ha adjudicat i s’ha començat 

a treballar en el mapa d’instal·lacions esportives municipals, que estarà llest a finals d’any. 

Explica que en la primera fase d’aquest mapa, una fase de molta feina que proporcionarà una 

fotografia que no s’havia tingut mai de la ciutat, es fa una diagnosi del sistema esportiu de la 

ciutat i de la demanda, així com un balanç entre l’oferta i la demanda, i en la segona fase es farà 

el Pla d’Equipaments Esportius de Barcelona 2019-2035, que, com ha dit, estarà llest a finals 

d’any. 

Pel que fa a la línia d’ajuts a la millora dels equipaments esportius de clubs o associacions sense 

afany de lucre, informa que la convocatòria es va obrir el 26 de maig i el període finalitza el 22 

de juny, i es repartiran 400.000 euros per a arranjaments de clubs i entitats privades sense afany 

de lucre. 

 

La Sra. FANDOS agraeix que es doni compliment a la iniciativa de fer la diagnosi i elaborar el 

mapa d’instal·lacions, i comenta que en el mandat anterior es va fer un pla estratègic molt 

potent que pretenia anar desenvolupant diferents línies, una de les quals era fer aquesta diagnosi 

i aquest pla d’equipaments. 

D’altra banda, pregunta si hi ha previst ampliar l’import dels ajuts en cas que sigui necessari, ja 

que 400.000 euros és un import petit si es té en compte la quantitat d’entitats i clubs que 

podrien sol·licitar l’ajut. 

 

La Sra. CARRANZA respon que no, però puntualitza que els ajuts no són per a grans obres, 

sinó per a arranjaments i petites intervencions, com s’explicita a la convocatòria. Afegeix que la 

previsió és arribar a entre 10 i 15 entitats, i que, després d’avaluar el funcionament de la 

convocatòria d’aquest any, si escau, es faran ajustos per a la propera. 

 

Es dona per tractada. 
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Del Grup Municipal PSC: 

 

23.-  (M1519/9285) Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició aprovada a la Comissió de 

Drets Socials, Cultura i Esports de 13 de febrer de 2018 amb el contingut següent: 

(M1519/8240) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Demanar al Govern 

municipal que conservi les activitats escèniques a l’Anfiteatre Grec durant l’agost, prorrogant la 

concessió iniciada al 2017 per la gestió de les mateixes i que suposava per primera vegada obrir 

l’espai a l’agost per a una oferta cultural a la ciutat. 

 

La Sra. ANDRÉS enuncia la proposició de la qual demana seguiment. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat de Cultura. 

 

El Sr. SUBIRATS posa de manifest que la proposta que va tirar endavant el regidor Jaume 

Collboni a l’agost del 2017 al Grec va tenir alguns problemes, en primer lloc, perquè el concurs 

va quedar desert, si bé finalment la UTE d’empreses que s’hi va presentar va organitzar un 

conjunt d’activitats. En segon lloc, aquestes activitats van ser clarament deficitàries: va haver-hi 

un total de 15 activitats amb una mitjana de 1.000 espectadors, quan la subvenció que s’havia 

programat era de 300.000 euros, cosa que requeria uns 20 euros per espectador i sessió. El 

Govern, davant la manca de voluntat de continuïtat de les empreses que s’havien presentat al 

concurs excepte una, va pensar a descartar l’activitat, però activar un conjunt d’activitats que ja 

es fan a l’agost per part de moltes entitats, i construir un conjunt de propostes d’articulació 

d’aquestes iniciatives que existeixen o organitzar-les d’una manera que permetés presentar 

aquesta oferta cultural pública i privada a la ciutat a l’agost amb el nom «Agost: cultura a 

Barcelona», de manera que els serveis de comunicació de l’Ajuntament poguessin continuar 

fent una promoció important de l’activitat. El Govern entén que amb aquesta opció es podria 

començar a donar resposta al canvi d’hàbits dels ciutadans de Barcelona —no tothom fa 

vacances a l’agost—, però tenint en compte la consideració que el seguiment de les activitats 

del Grec no era la millor manera d’organitzar-ho. 

 

La Sra. ANDRÉS lamenta profundament que el Govern, que parla molt de democràcia, hagi 

obviat una proposició que es va aprovar amb el suport de la majoria dels grups, i observa que és 

normal que una iniciativa no funcioni a la perfecció el primer cop que es duu a terme, però el 

Govern té les eines, la intel·ligència i la capacitat suficients per millorar-la. 

Dit això, subratlla que la muntanya de Montjuïc, on es troba l’amfiteatre Grec, és un recurs 

natural i cultural de la ciutat, i l’estiu és una bona època per fomentar-ne els usos culturals, i 

comenta que no se sap què ha passat amb el Pla d’Usos de la Muntanya de Montjuïc. 

Per acabar, demana que es faciliti al més aviat possible la llista de propostes que es duran a 

terme en substitució de la proposició que va ser aprovada per la Comissió. 

 

El Sr. SUBIRATS respon que les primeres iniciatives sempre són interessants i cal seguir-les, 

com es va fer amb «Dansa. Quinzena metropolitana», però, com ha explicat, en el cas de les 

activitats per les quals demana el Grup d’ERC, no es va considerar oportú. D’altra banda, 

confirma que es facilitarà la llista d’activitats. 

 

Es dona per tractada. 
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Del Grup Municipal PP: 

 

24.-  (M1519/9291) Es requereix al Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 

l’estat d’execució de prec següent (M1519/6384), acceptat en la sessió de 20 de juny de 2017: 

(M1519/6384) Que el Govern municipal rendeixi homenatge a Ignacio Echeverria, posant el 

seu nom a un dels Skateparks que hi ha actualment o que es pugui construir en un futur a la 

ciutat de Barcelona. 

 

El Sr. VILLAGRASA enuncia el prec del qual demana seguiment i subratlla que Ignacio 

Echeverría va morir als atemptats de Londres del 3 de juny de 2017. D’altra banda, recorda que 

al febrer d’enguany, en una primera sol·licitud de seguiment del prec, el Govern va dir que s’hi 

donaria compliment en breu. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada d’Esports. 

 

La Sra. CARRANZA recorda al Sr. Villagrasa que el Govern va dir que plantejaria la proposta 

en una plataforma de participació que aplega rollers i skaters de la ciutat, el grup de treball 

Rollers Sports Council del Consell Municipal de l’Esport, i informa que això es va fer en una 

reunió el 28 de febrer, i l’opinió generalitzada dels assistents va ser que els noms de les 

instal·lacions ja existents havien estat triats pels mateixos col·lectius i eren denominacions que 

definien el territori. D’altra banda, no va rebre suport el fet de posar a un skate park el nom 

d’una persona que no era de la ciutat i que el col·lectiu no coneixia, si bé aquest col·lectiu va 

reconèixer l’actuació heroica d’Ignacio Echevarría i va dir que es podia valorar posar aquest 

nom a un dels espais actualment en projecte, possibilitat en què el Govern insistirà. 

 

El Sr. VILLAGRASA agraeix l’explicació, però qualifica d’argument feble que es digui que no 

es posa el nom d’una persona a un espai perquè no se la coneixia —si sempre es tingués en 

compte això, no es posaria el nom de ningú a cap carrer, plaça ni parc—, i entén que és una 

manca de tacte que es tingui en compte la procedència d’una persona que va ser capaç de donar 

la seva vida en un atemptat —a més, a la ciutat hi ha molts espais que porten noms de persones 

que no han nascut ni a Barcelona ni a Catalunya i ningú no ho qüestiona. 

Dit això, manifesta el desig que un dels skate parks futurs reti homenatge a Ignacio Echevarría i 

demana que s’obri la ment i es reconeguin els mèrits de les persones. 

 

La Sra. CARRANZA lamenta que es valori un debat en el qual no s’ha estat present i que 

s’interpretin algunes paraules de manera inadequada, i repeteix que l’argument va ser que els 

skate parks ja tenen nom i que en el sector no es coneixia aquesta persona. 

 

Es dona per tractada. 

 

VI) Mocions 

 

VII) Declaració Institucional 

 

 

La Sra. BENEDÍ dona les gràcies a tothom i dona per finalitzada la sessió. 

 

 

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 14.22 h. 


